
مدیرکل دفتر مدیریت پسماند سازمان حفاظت 
محیط زیســت با اشــاره ماده ۲ آیین نامه حذف 
پلاستیک کمتر از ۲۵ میکرون گفت: بر اساس آن 
وزارت صنعت، معدن و تجارت مکلف است ترتیبی 
اتخاذ کند تا تولیدکنندگان کیسه های پلاستیکی 
با ضخامت کمتر از ۲۵ میکرون طی یک برنامه پنج

ساله، سالانه ۲۰ درصد از ظرفیت تولیدی خود را با 
کیسه های سازگار با محیط زیست جایگزین کنند.

شهریور ماه سال گذشــته بود که علی سلاجقه  
رییس سازمان حفاظت  محیط زیست از تدوین 
آیین نامه حذف پلاستیک کمتر از ۲۵ میکرون خبر 
داد و آن را دســتاورد خوبی توصیف کرد. او آذرماه 
سال جاری از نهایی شدن شیوه نامه پلاستیک های 
زیست تخریب پذیر در سازمان ملی استاندارد خبر 

داده  و گفته بود: قرار بود تیر ماه این اتفاق بیفتد اما با 
چند ماه تأخیر محقق شد.

دکتر مهدی خادم ثامنی مدیر کل دفتر مدیریت 
پســماند ســازمان حفاظــت محیط  زیســت 
دربــاره آخرین وضعیت اجــرای آیین نامه حذف 
پلاســتیک های با قطر کمتــر از ۲۵ میکرون به 
ایســنا گفت: آیین نامه کاهش مصرف کیسه های 
پلاستیکی در مهر ماه ۱۴۰۱ ابلاغ شد. این آیین نامه 
مشــتمل بر ۱۰ ماده می شــود که ماده ۱ درباره 

تعاریف است.
وی با بیان اینکه بر اســاس ماده ۲ وزارت صنعت، 
معدن و تجارت مکلف است ترتیبی اتخاذ کند تا 
تولیدکنندگان کیسه های پلاستیکی با ضخامت 
کمتر از ۲۵ میکرون ، از تاریخ ابلاغ این آیین نامه 

طی یک برنامه پنج ساله، سالانه ۲۰ درصد از ظرفیت 
تولیدی خود را با کیسه های سازگار با محیط زیست 
یا زیست تخریب پذیر جایگزین کنند، اظهار کرد: 
ماده ۲ این آیین نامه به مرحله اجرا در آمده  است 
و استاندارد آن ها تصویب شد. شیوه نامه آن نیز در 
حال انجام است همچنین در جهت همکاری برای 
اجــرای آن وزارت صمت نظر خــود را اعلام کرد. 
ما منتظر نظر اداره اقتصاد و دارایی هســتیم که 

شیوه نامه ماده ۲ را ابلاغ کند.
خادم ثامنی اضافه کرد: در حال پیگیری هستیم تا 
استاندارد ملی آن تدوین و تصویب و برای کارگروه  
ملی سازمان ملی استاندارد ارسال شود تا  در شورای 
ملی سازمان ملی اســتاندارد تبدیل  به استاندارد 

اجباری می شود.

مدیر عامل سازمان بیمه سلامت ایران با اشاره به پوشش ویژه بیماری های پرهزینه در صندوق 
حمایت از بیماران خاص و صعب العلاج، با بیان اینکه ۷۰ درصد هزینه های درمانی سرطان 
تحت پوشش بیمه سلامت قرار دارد، گفت: ۱۰۷ گروه بیماری که جزو بیماری های پرهزینه 
هستند تحت پوشش مذکور قرار گرفته اند. دکتر محمدمهدی ناصحی درباره برنامه های 
عملیاتی سازمان بیمه سلامت ایران برای سال آتی گفت: برنامه های سازمان بیمه سلامت 
ایران محورهای هشت گانه دارد و حوزه »پیشگیری« از محورهای اصلی این سازمان به حساب 
می آید. ما در سازمان بیمه سلامت ایران در نظر داریم در حوزه پیشگیری فعالیت کنیم. وی با 
بیان اینکه پیشگیری از اهمیت فراوانی برخوردار است و باید در کانون توجه قرار گیرد، افزود: 
برنامه های مربوط به حوزه پیشگیری را به طور کامل طراحی کرده ایم و با اجرای این برنامه ها 
در نظر داریم سبک زندگی افراد را تغییر دهیم. همچنین هدف از اجرای برنامه های حوزه 
پیشگیری این است هزینه های مراقبت های اولیه را تامین کنیم که افراد به بیماری مبتلا 
نشوند.  ناصحی درباره یکپارچه سازی نسخه نویسی الکترونیک نیز گفت: توسعه و استقرار 
کامل نسخه الکترونیک و رفع عیوب سیستم نسخه الکترونیک کنونی جزو برنامه های عملیاتی 
سازمان بیمه سلامت برای سال آتی به حساب می آید. در نظر داریم سازمان بیمه سلامت 

را به سمت یک سازمان هوشمند هدایت کنیم و در این راستا پروژه هایی تعریف کرده ایم.

ممنوعیت توزیع رایگان کیسه های پلاستیکی

پوشش ۷۰ درصدی هزینه های درمان سرطان
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امضای 70 میلیون یورو قرارداد با دانش بنیان ها
کارت سوخت هوشمند 

ایرانی شد

امکان ثبت رایگان قراردادهای 
خرید و فروش مسکن

صادرات اقلام 
یارانه ای ممنوع شد
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سرمقاله

احیا نهادهای توسعه گر 
در ساخت مسکن

در حــال حاضــر ایجــاد 
مســکن نیازمند ابزار قوی 
تسهیلات اســت تا از این 
طریق ساماندهی شود. بازار 
مسکن در حال حاضر چشم انتظار همکاری بیشتر 
دستگاه ها است و اگر این همکاری بهبود یابد به 
طور قطع همزمان با افزایش تولید بازار مسکن هم 
رنگ بوی بهتری خواهد گرفت. بازار مسکن در ابتدا 
باید با پرداخت تسهیلات ساخت از طریق همکاری 
تمامی بانک ها از لحاظ تولید تامین و اشباع شود و 
پس از آن دولت زمینه را برای پرداخت تسهیلات 
خرید فراهم کند. بانک ها باید از بنگاه داری خارج و 

املاک زیر مجموعه...

  فرشید ایلاتی، کارشناس 
مسکن 

متن کامل  د ر صفحه 3
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بخشخصوصیواسطمذاکرهباسکوهایخارجیمیشود

توسعه ابزارهای 
تحریم شکن

بهادری جهرمی: تجارت خارجی ایران به 12۶ میلیارد دلار رسید

کاهش نرخ سود بازرگانی واردات خودرو
صفحه2
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شکست  رکورد  نوسازی  مسکن 
22۶  هزار   واحد   مسکونی   به   مرحله   نوسازی   رسید

دبیر شــورای عالی فضای مجــازی گفت: بخش 
خصوصی، فعالان و یا نمایندگی آنها در خارج از کشور 
می توانند به عنوان واسطه، مذاکراتی را با سکوهای 
خارجی انجام دهند. به گزارش مهر، ســید محمد 
امین آقامیری با اشاره به مصوبه اخیر شورای عالی 
فضای مجازی گفت: در این مصوبه بخش اول مربوط 
به بحث مزیت بخشی و عوامل مؤثر در بهبود کیفیت 
سکوها است که دستگاه ها مکلف شدند این شرایط 
را فراهم کنند. دبیر شــورای عالی فضای مجازی 
خاطرنشان کرد: بخش دیگر خدمات است؛ یکی از 
نکاتی که بسیاری از کاربران سکوهای ایرانی بارها 
درخواست داشتند، اضافه شدن خدمات پرکاربرد به 
سکوهاست تا افراد و کاربران خدمات و نیازمندی های 
خود را برطرف کننــد. وی ادامه داد: مبحث بعدی 
که یک مرحله آن سال گذشــته اعلام شد، درباره 
سکوهای خارجی است؛ سکوهای خارجی بر سه قسم 
هستند دسته اول سکوهای آزاد هستند که قوانین 
کشور را رعایت می کنند. برخی دیگر سکوهایی اند 
که قوانین کشــور را رعایت نمی کنند و در این باره 
مقرر شد ساز و کاری تعریف شود. سال پیش اعلام 
شــد که اینها باید در داخل کشور نمایندگی بزنند 
و مقررات کشور را رعایت کنند. اقامیری افزود: در 
مصوبه اخیر یک راهکار دیگری اعلام شد مبنی بر 
اینکه بخش خصوصی، فعالان و یا نمایندگی اینها 
در خارج از کشور به عنوان واسطه مذاکراتی را با این 
سکوها انجام دهند. کشورهای دیگر در اتحادیه اروپا 
یا مثل هند، چین، کانادا و امریکا به همین شکل عمل 
می کنند و سکوها ملزم هستند قواعد سرزمینی را 
رعایت کنند. بنابرین در این مصوبه قرار شد به جز 
مالک کسان دیگری مسئولیت را برعهده بگیرند و از 
داخل مجوز بگیرند. وی در ادامه توضیح داد: روش 
دیگر نیز از مسیر ابزارهای فنی است که در این مورد 

بحث پوسته مطرح شده است...

پیشرفت بی وقفه ی پروژه های در دست احداث شرکت عمران شهر جدید اندیشه
مدیرعامــل شــرکت عمــران شــهر جدیــد اندیشــه از اســتمرار و 
پیشــرفت بی وقفه عملیات احداث چندین پروژه ی ارزشــمند عمرانی این 

شرکت در دهه مبارک فجر خبر داد.
به گزارش روابط عمومی شرکت عمران شهرجدیداندیشه، دکتر مهدی مسلم 
خانی، مدیرعامل این شرکت ضمن تبریک فرارســیدن ایام سالگرد پیروزی 
انقلاب شکوهمند اسلامی با ارائه ی گزارشــی از پروژه های در دست اجرای 
شرکت عمران در شهر جدید اندیشه نوید داد: پروژه هایی نظیر احداث مراکز 
مسکونی، تجاری و خدماتی ره باغ  در مرکز شهر اندیشه، مجموعه فرهنگی دفاع 
مقدس و یادمان شهدای گمنام، عملیات اجرایی ساخت پیاده راه سبز، بوستان 
فاز ۵ اندیشه، پروژه تجاری مسکونی آپادانا و پروژه های مسکونی نرگس، لیلیان 
و هزار دستان ازجمله پروژه های در دست اجرای این شرکت می باشند که 

برخی از آنها نیز در مراحل پایانی اجرا هستند.
وی با تأکید بــر اهمیــت نقــش تکمیل پروژه هــای در دســت احــداث 
در ارتقــای رفاه شــهروندان اظهار داشــت: پــروژه فرهنگی ایوان اندیشــه 
نیز ازجمله پروژه های فرهنگی ویژه شهر می باشد که عملیات اجرایی آن در 
مراحل نهایی خود قرار داشته که قرار است از آن به عنوان فضایی فرهنگی جهت 

کارآفرینی و اشتغال زایی برای بانوان شهر مورد بهره برداری قرار گیرد.
دکتر مهدی مسلم خانی با اشاره به افتتاح و بهره برداری از پروژه های متنوع 
عمرانی شرکت عمران اندیشه در دو ماه گذشته با حضور وزیر راه و شهرسازی 
اظهار داشت: در ابتدای آذرماه سال جاری در کنار افتتاح بیش از ۱۰۰۰ واحد 
مسکونی و تجاری مشــارکتی، پروژه ســرای علم، فرهنگ و هنر اندیشه نیز 
با حضور وزیر راه و ســازی و مسؤولین شهرستانی و شــهری افتتاح شد که 
این مکان نیــز مطابق برنامه ریزی انجام شــده می تواند با راه اندازی کامل، 
خدمات قابل توجهــی را در حــوزه فرهنگــی و آموزشــی در شــهر جدید 

اندیشــه ارائــه دهــد. مدیرعامل شهرجدید اندیشــه تصریح کرد: شــهر 
جدید اندیشــه با جمعیتی ۱۲۵ هزارنفــری کــه دارد از نظر ارائه خدمات 
عمومی، معماری و شهرسازی والگوی توســعه شــهری جایگاه مطلوبی در 
میان شهرهای همترازخود دارد و خوشــبختانه امروزه این شهر به افق طرح 
جامع خود که همواره به آن وفادار بوده اســت رســیده که ایــن امر در حوزه 

شهرسازی به وضوح قابل مشاهده است.
دکتــر مســلم خانــی ضمــن اعــلام ایــن امــر کــه ســرعت قطــار 
پیشرفت ساخت وساز پروژه های شــرکت کمــاکان در حال افزایش اســت 
از برنامه ریزی این شرکت جهت ساخت چند شهر جدید دیگر ازجمله مهرگان 

در استان قزوین و اکباتانا در استان همدان نیز خبر داد.

)) آگهي مناقصه عمومي ((
شهرداري گرگان درنظر دارد نســبت به تولیدات و حمل بســته بندي پازل و جدول در کارخانه 
آسفالت )با مشخصات بارگذاري شده در سامانه ستاد ( با مبلغ برآورد اولیه 27،545،000،000 ریال 
) بدون تعدیل ( بر مبناي رسته کاري اشخاص حقیقي یا حقوقي داراي سابقه کار مشابه   از محل کد 

پروژه 402601 بودجه  عمراني شــهرداري از طریق مناقصه عمومي اقدام نماید ، لذا افراد و شرکت هاي واجدالشرایط 
 www.setadiran.ir مي توانند از تاریخ 02/ 12/ 1402  لغایت مورخه 19/ 12/ 1402به سامانه ستاد آدرس اینترنتي 

مراجعه نمایند. 
سیدمحمدرضا سیدالنگي
شهردار  گرگان

شناسه آگهی 1672015

مناقصه عمومی دو مرحله ای 
همزمان با ارزیابی کیفی )یکپارچه( 

FLP-0020024  شماره
S3 پمپ های توربین سولزر مدل

نوبت اول
شــرکت نفت فلات قاره ایران در نظر دارد فراخوان فوق الذکر را از طریق ســامانه تدارکات 
الکترونیکی دولت برگزار نماید. کلیه مراحل برگزاری فراخوان از دریافت و تحویل اسناد فراخوان 
تا بازگشایی پیشنهادات از طریق درگاه سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس 
www.setadiran.ir و شــماره فراخوان ۲۰۰۲۰9363۱۰۰۰393 انجام خواهد شــد. 
پیشنهاددهندگان در صورت عدم عضویت قبلی در سامانه، نسبت به ثبت نام و دریافت گواهی 
امضای الکترونیکی اقدام نمایند. ضروری است در مناقصه عمومی یکپارچه، کلیه مدارک شامل 

اسناد ارزیابی کیفی و پاکات الف، ب و ج بصورت هم زمان در سامانه ستاد بارگذاری گردد.
اطلاعات تماس دستگاه مناقصه گزار:           تلفن: ۲39۴۲6۰۷

اطلاعات تماس سامانه ستاد جهت انجام مراحل عضویت در سامانه:
مرکز تماس: ۰۲۱۴۱93۴      دفتر ثبت نام : 8۵۱93۷68 و 88963۷3۷

روابط عمومی شرکت نفت فلات قاره ایران
شناسه آگهی ۱66۷۱98 



اقتصاد2
ایران

امضای70میلیونیوروقراردادبادانشبنیانها
کارت سوخت هوشمند، ایرانی شد

مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فرآورده های 
نفتی ایران از کارت سوخت های ایرانی رونمایی 
کرد و گفت: در دو ســال اخیر با شــرکت های 
دانش بنیان ۷۰ میلیون یورو قــرارداد به امضا 

رسیده است.
جلیل سالاری در آیین رونمایی و انتقاد تفاهم نامه 
کارت های ســاخت ایرانی )داخلی( ســامانه 
هوشــمند ســوخت، اظهار کرد: سیاست های 
حاکمان سلطه این است جلوی پیشرفت کشورها 
را بگیرند و از تحریم به عنوان ابزار آن اســتفاده 
می کند. وی افزود: توانســتیم از فرصت تحریم 
استفاده کنیم و با شرکت های دانش بنیان قرارداد 

ببندیم و از تحریم ها عبور کنیم.
معاون وزیر نفت گفت: برای نخستین بار است 
که در شرکت پالایش و پخش فرآورده های نفتی 
ایران که با شرکت های دانش بنیان ۷۰ میلیون 
یورو قرارداد امضا شده که در زمینه کاتالیست ها و 
کیفی سازی نفت کوره از جمله فعالیت های انجام 
شده است. سالاری اضافه کرد: میزان صادرات 
خدمات فنی مهندسی بخش صنعت پالایشی 
در حوزه برون مرزی به میزان ۵۰ میلیون یورو 
رسید و برای افزایش سهم دانش بنیان ها باید به 
سمت مانع زدایی راه آن ها حرکت کنیم و یکی از 
برنامه های ما این است که همه شرکت های دانش 

بنیان را زیر یک چتر قرار دهیم.
وی ادامه داد: زنجیره کالایی صنعت پالایشــی 
دارای ارزش افزوده بوده و شناســایی نیز شده 
است. برای تامین مالی شرکت های دانش بنیان 
قصد داریم در قالب مشارکت، مجموعه های مورد 
نیاز تجهیزات را دخیل کنیم و به این وسیله یک 

برند کالایی در کشور شکل دهیم.
مدیرعامل شرکت پالایش و پخش فراورده های 
نفتی گفت: در مسیر اقتصاد دانش بنیان در حال 
حرکت هســتیم و ۷۰ الی ۸۰ درصد کالاهای 
صنعت پالایشی را در داخل کشور تولید می کنیم، 
اما در زنجیره محصولات دارای معایبی هستیم 
که درصدد هســتیم این معایــب را به حداقل 
برسانیم. بر اساس این گزارش، در این آیین کارت 

سوخت های ایرانی رونمایی شد.

حمایــت از ســرمایه گذاری 
چینی ها در بخش مسکن 

معاون مسکن و ساختمان وزارت راه و شهرسازی 
گفت: از حضور چینی ها به عنوان سرمایه گذار در 
بخش مسکن کشور حمایت می کنیم و این مهم 
مطلوب ما است. "هادی عباسی" افزود: در کشور 
پیمانکار به اندازه کافی داریم و غنی هستیم. بر 
این اساس نیازی به حضور پیمانکاران چینی در 

بخش مسکن نداریم.
وی با اشاره به مطرح شدن موضوع مسکن های 
کوچک مقیاس در کشور، گفت: در قانون اساسی 
طی ســه اصل به مســکن پرداخته شده است 
و مباحثی همچون مســکن متناســب با نیاز، 
خانواده محوری و تحکیم بنیــان خانواده در آن 
اهمیت دارد. عباســی تاکید کرد: به اعتقاد ما 
مسکن خوابگاه نیست، بلکه محلی برای تحکیم 

بنیان و رشد خانواده است.
وی ادامه داد: ایران کشوری پهناور است و باید 
بتوانیم زمین را با تامین خدمات در اختیار مردم 
قرار دهیم؛ بر این اساس از طرح هایی همچون 
ســاخت خانه های ۲۵ متری به هیــچ عنوان 
استقبال نمی کنیم و آن در شــان مردم ایران 
نمی دانیم. این مقام مسوول با بیان اینکه احداث 
شهرک های جدید در تهران در دستور کار است، 
گفت: ســاخت حداقل پنج شهرک جدید را در 

تهران پیگیری خواهیم کرد.
وی همچنین از تفاهم با ۲۰۰ هزار واحد صنعتی 
برای در اختیار گذاشتن زمین از سوی وزارت راه 
و شهرسازی و ساخت صنعت شهرها خبر داد. 
عباسی اظهارداشت: در موضوع تامین زمین در 
روستاها گشایش بسیار بزرگی در کشور اتفاق 
افتاده اســت، به طوری که بنیاد مسکن انقلاب 
اسلامی مکلف شــده یک میلیون قطعه زمین 
با هزینه صفر به مردم واگــذار کند که اولویت 
 نخست واگذاری اهالی و ساکنان همان روستا 

خواهد بود.
وی گفت: در اولویت های بعدی ساکنان مجاور 
روستا، ساکنان شهرستانی که روستا در آن واقع 
شده و ساکنان استانی که روستا در آن واقع شده 
است، می باشــند. معاون وزیر راه و شهرسازی 
افزود: تا امروز برای ساخت ۶۷ هزار واحد مسکونی 
و طرح جوانی جمعیت زمین عرضه شده است. 
همچنین واگذاری زمین به مــردم به صورت 
گروهی یک نفره تا ســه نفره به منظور ساخت 

مسکن آغاز شده است.

اخبار

سخنگوی دولت با بیان اینکه 
تجارت خارجی ایران طی ۱۰ 
ماهه امسال ۱۲۶ میلیارد دلار 
بوده است، گفت: این میزان 
نســبت به ۱۰ ماهه پارسال 
۲.۴ درصد رشد کرده و تراز هم ۱۷ درصد مثبت است. 
علی بهادری جهرمی در نشســت خبری با تبریک روز 
جوان به همه جوانان کشور و همچنین فرا رسیدن نیمه 
شعبان گفت: شورای عالی جوانان و نوجوانان این هفته به 
ریاست رئیس جمهور تشکیل می شود و قرار است بسته 
های حمایتی در راستای ازدواج و اشتغال جوانان و حضور 

آنها در تصمیم گیری و تصمیم سازی به تصویب برسد.
وی ادامه داد: همچنین جوانان برتر در ۱۰ رشته مختلف 
پس از ارزیابی های مختلف شناسایی شده اند که در هفته 
جوان این جشــنواره برگزار می شود. بهادری جهرمی 
بیان داشت: در جلســه اخیر هیأت دولت آیین نامه ای 
در راستای قانون بیمه کارگران ساختمانی تصویب شد 
تا دهک های یک تا ۳ و افراد تحت پوشش کمیته امداد و 

بهزیستی از پرداخت حق بیمه معاف شوند.
وی خاطرنشان کرد: آیین نامه یکپارچه سازی خدمات 
زنان سرپرست خانوار در راستای حمایت از آنها در دولت 
تصویب شد تا همه این خدمات ساماندهی شود و توزیع 
عادلانه تر این خدمات را داشته باشیم. سخنگوی دولت 
درباره تغییر سود سپرده ها گفت: نرخ سود در شورای 
پول و اعتبار تغییر نکرده و تنها امکان انتشار اوراق پروژه 
های خاص برای دوره محدودی و بــه صورت موردی 

متشر شده است.
بهادری جهرمی در رابطه با ادعای تراز تجارت خارجی 
گفت: تجارت خارجی ۱۰ ماهه امسال ۱۲۶ میلیارد دلار 
بوده که نسبت به ۱۰ ماهه پارسال ۲.۴ درصد رشد کرده 
و تراز هم ۱۷ درصد مثبت است. وی ادامه داد: ما یک تراز 
ارزشی داریم و یک تراز وزنی، در برخی گروه های خاص 
کالایی ممکن اســت قیمت ها به نرخ متداول جهانی 
برگردد که ارزش تجارت کاهش یابد، مهم این است که 
مجموع تجارت خارجی اعم از ارزشی و وزنی مثبت است.
سخنگوی دولت درباره برنامه های دولت برای حمایت 
از جوانان بیان کرد: در هیات وزیران با کاهش ۱۰ ساله 
متوسط سن وزیران نسبت به دولت قبل شاهد حضور 
تعداد زیادی از جوانان متولد پــس از انقلاب در دولت 
ســیزدهم هســتیم که وزرای راه، ارشــاد، ارتباطات، 
سخنگوی دولت و برخی معاونان رئیس جمهور از جمله 

آنها هستند.

رشد۳برابریشرکتهایدانشبنیان
بهادری جهرمی با اشاره به اینکه در زمینه ثبت شرکت 
های دانش بنیان شاهد رشــد ۳ برابری نسبت به سال 
گذشته هستیم، بیان داشت: تسهیلات مالیاتی نیز به 
آنها تعلق گرفته اســت. وی اظهار داشت: جوانان وقتی 

می بینند رئیس جمهور در ســفرهای خارجی با خود 
محصولات دانش بنیان را می برد و منشا فروش و بازاریابی 
محصولات نخبگان می شــود، امیدوار می شوند و این 

یعنی حمایت عینی از جوانان کشور.
ســخنگوی دولت اضافه کرد: همچنین در زمینه های 
ازدواج و اشتغال جوانان هم ســعی شده حمایت های 
اثرگذار در حد توان دولت صورت گیرد در سال گذشته 
۳ بار آزمون فراگیر و ۸ آزمون اختصاصی دســتگاه ها 
برای استخدام برگزار و ۴ هزار بورسیه برای دانشجویان 

جدیدالورود برای فعالیت در بخش خصوصی انجام شد.
بهادری جهرمی درباره طرح شفافیت مجلس نیز توضیح 
داد: طرح شــفافیت طرح مجلس بود که ابتدا رد شد و 
سپس طرح شفافیت همه قوا را مطرح کردند و تصویب 
شد، رفت و این طرح برگشت هایی بین مجلس و مجمع 
تشخیص مصلحت نظام داشته و معاونت حقوقی رئیس 
جمهور نیز به عنوان نماینده دولت در این جلسات شرکت 
کرده است و تا آنجایی که اطلاع دارم شورای عالی نظارت 

مجمع این طرح را تائید کرده است.

افزایشسقفمسکنوکاهشنرخسوددر
حوزهمسکن

وی در پاســخ به پرسشــی در خصوص مسکن گفت: 
حوزه مســکن با تصمیماتی که در حوزه تامین مالی 
اتخاذ شده، شتاب بیشــتری گرفته و سقف تسهیلات 
ساخت مسکن به ۵۵۰ و شهرهای کوچک ۳۵۰ میلیون 
تومان اســت در روســتاها با نرخ ۴ درصد و شهرهای 
کوچک با نرخ سود ۵ درصد اعطا می شود، تصمیم دوم 
هم این بود در ۲ ســال ابتدایی بازپرداخت تسهیلات، 
اقســاط به ۵.۹ میلیون تومان کاهش یافته است علاوه 
بر این طرحی که برای اختصــاص زمین یک میلیون 
مسکن در شهرهای مختلف پیش رفته است به زودی 
در کلانشــهر تهران هم با همکاری شهرداری آغاز می 

شود. ســخنگوی دولت اضافه کرد: هفته گذشته طرح 
ساخت ۶۰ هزار واحد دانشــگاهیان کلید خورد و امید 
اســت اجاره بها هم که تابعی از مسکن است، با کنترل 
تورم مسکن، در سال آینده کاهش یابد. بهادری جهرمی 
دریاره طرح فجرانه هم توضیح داد: دولت طرح فجرانه 
یارانه کالابرگ الکترونیک برای ارتقای ســبد غذایی 
شهروندان و ایجاد سپر تورمی در برابر سفره و معیشت 
مردم راه اندازی کرده که ۲۰۰ هــزار تومان به صورت 
 اعتباری به یارانه بگیران در ۳ ماهه اجرای طرح فجرانه 

اختصاص می یابد.
وی تصریح کــرد: تاکنون ۳۰ میلیون نفــر یعنی ۱۰ 
میلیون خانوار و ۶۰ درصد افراد مشــمول یارانه از آن 
استقبال کرده اند این کالاها ۱۱ قلم هستند. در خصوص 
جابجایی زمان واریز یارانه ها هم تصمیم دولت این بود 
که زیرســاخت های الکترونیکی فراهم باشد تا دچار 
خلل در واریزها نشویم که هم از کالابرگ استقبال شد 
و هم اینکه تاکنون خللی در زیرساخت های الکترونیکی 
گزارش نشده است. سخنگوی دولت در پاسخ به پرسشی 
درباره حج عمره اظهار کرد: هنوز منتفی نیست و دولت 
در تلاش است تا مســائل پیش آمده به ویژه در زمینه 

هواپیمایی را سریع تر برطرف کند.
بهادری جهرمی در ادامه با اشــاره بــه اینکه در زمینه 
حمایت های معیشتی ماه مبارک رمضان هم علاوه بر 
کالابرگ الکترونیکی برای تامین میوه شب عید و اقلام 
مصرفی رمضان مانند خرما با همکاری باغداران و تعاونی 
های روســتایی تمامی میزان مصارف مورد نیاز تامین 
شده و اقلام پروتئینی، شکر و برنج ذخیره سازی شده 
پیش بینی می شود با نرخ های مصوب تامین این اقلام را 
شاهد باشیم، همچنین با همکاری فعالان صنفی در اتاق 
اصناف با محوریت وزارت صمت و بخش های بانکی و 
جهاد کشاوری بیش از ۲۴۰ نمایشگاه عرضه مستقیم 
اقلام مورد نیاز مردم برگزار می شود بسیاری از آنها هم 

اکنون فعال بوده مکان خرید اعتباری هم فراهم شــده 
است. وی در خصوص تامین اراضی مساکن روستایی نیز 
اظهار داشت: یک یا دو هفته قبل در سازمان ملی زمین و 
مسکن جلسه داشتیم و نمایندگان بنیاد مسکن و وزارت 
راه هم حضور داشتند و همکاری نزدیکی صورت گرفت. 
سخنگوی دولت خاطرنشان کرد: امسال با در نظر گرفتن 
۵۰۰ هزار زمین مناسب که امکان تامین آب، برق، گاز و 
فاضلاب و قابلیت ساخت و ساز را داشته باشد با افزایش 
رقم وام به ۳۵۰ میلیون تومان و با نرخ سود ۴ درصد در 
روستاها سبب شد تا تعداد زیادی از متقاضیان ساخت 

و ساز به شهرهای کوچک و روستاها سوق پیدا کنند.

ورودمقاماتدولتیبهفضایانتخاباتمغایر
قانوناست

بهادری جهرمی بیان کرد: رئیس جمهور بارها در جلسات 
خصوصی، عمومی و هیأت دولت تاکید کرد که هر گونه 
ورود مقامات دولتی در انتخابات مغایر قانون است و باید 
زمان خود را مصروف خدمت رســانی به مردم کنند و 
توصیه این بوده که دولت هر آنچــه در توان دارد برای 
تامین سلامت انتخابات و افزایش مشارکت مردم را به 

کار بگیرد.

کاهشنرخسودبازرگانیوعوارضواردات
خودرو

وی در خصوص بــازار خــودرو و همچنیــن واردات 
خودروهای خارجــی هم گفت: دولت دربــاره واردات 
خودروی نو مصوباتی داشــته و واردات در حال انجام 
اســت که آمار آن را گمرک و ســازمان توسعه تجارت 

اعلام می کنند.
سخنگوی دولت تصریح کرد: دولت نرخ سود بازرگانی 
واردات خودرو را نیز کاهش داده و عوارض واردات خودرو 
برای خودروهای اقتصادی از ۱۰۰ به ۱۰ درصد کاهش 
یافته اســت و اقدام دیگر اینکه مجوز واردات خوردوی 
کارکرده از مناطــق آزاد به مناطق اصلــی آزاد و ابلاغ 

شده است.
بهادری جهرمی اضافه کرد: در زمینه تولید خودرو اعم 
از خودروهای ckd )مونتاژی( و تولید داخل با حمایت 
حداکثری در حال پیشرفت هســتیم و افزایش عرضه 
خودرو در هر دو سال فعالیت دولت را داشته ایم و طبق 
قانون تعیین قیمت به شورای رقابت واگذار شده نه دولت 

و من سخنگوی دولت هستم نه شورای رقابت.
وی درباره وضعیت بورس و بازار سرمایه بعد از انتشار اوراق 
گواهی خاص بیان کرد: به طور طبیعی بازار سرمایه برای 
تامین منابع تولیدکنندگان و بخش واقعی اقتصاد است، 
فروش اوراق گواهی ۳۰ درصــدی نیز یکی از این روش 
ها برای بخش تولید بود و صرفا یک مرتبه و برای مورد 
خاص انجام شد، دولت سال گذشته یک قاعده برای نرخ 
خوراک پتروشیمی ها به مدت ۵ سال تعیین کرد تا ثبات 
و پیش بینی پذیری بــازار را تقویت کند. اینها همه در 

راستای حمایت از بازار سرمایه بوده است.

بهادری جهرمی: تجارت خارجی ایران به ۱۲۶ میلیارد دلار رسید

کاهش نرخ سود بازرگانی واردات خودرو

امکان ثبت رایگان قراردادهای 
خرید و فروش مسکن

معــاون وزیر راه و شهرســازی در پاســخ به 
این ســوال که آیا امکان ثبــت قراردادهای 
خرید و فروش مســکن در سامانه خودنویس 
وجــود دارد، گفت: خرید و فروش مســکن 
 در ســال ۱۴۰۳ بــه ایــن ســامانه اضافه

 می شود. 
هادی عباسی از راه اندازی سامانه»خودنویس« 
برای اتصــال مشــاوران املاک به ســامانه 
دولتــی مســکن خبــر داد و گفــت: یکی 
از اقداماتی کــه وزارت راه و شهرســازی که 
براســاس تکالیف قانونی پیگیــری می کند، 
توســعه ســامانه املاک و مســتغلات است 
 که ایــن ســامانه از ســال ۱۳۸۸ راه اندازی 

شده  است. 
وی ادامه داد: در قانون جهش تولید مســکن 
تکلیفی برای وزارت راه و شهرســازی تعیین 
شد این بود که وزارت راه و شهرسازی بستری 
را تعیین کند که مردم بتوانند در این سامانه 
قرارداد ثبت کنند اما ســامانه در ۱۰ ســاله 
گذشــته به روز نشــده بود و قرار بر این شد 
که نرم افــزار جدید طراحی شــود و خرداد 
ماه امســال این ســامانه به صورت آزمایشی 
در اختیار مــردم قرار گرفــت و قراردادهای 
اجاره خود را توانســتند در این سامانه ثبت 
کنند و این امــکان به صورت ۲۴ ســاعته و 
 رایگان در اختیار مردم بــرای ثبت قراردادها 

قرار گرفته است.
وی ادامــه داد: در فــاز دوم موضــوع اتصال 
مشــاوران امــلاک به ایــن ســامانه مطرح 
شــد و در این سامانه تنها مشــاوران املاک 
مجــاز می تواننــد ورود کننــد و قــرارداد 
منعقــد کننــد. امــلاک مجــاز از این پس 
 می تواننــد در ســامانه »خودنویــس« 

فعالیت کنند.
معاون امور مسکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرســازی تاکید کرد: نکته مهم این است 
که ملک مورد قرارداد باید پیش از این باید در 
سامانه املاک ثبت شده باشد . عباسی ادامه 
داد: در ۱۱ استان ســامانه خودنویس برقرار 
است و سامانه قدیمی دیگر در دسترس نیست 
اما همچنان مباهینامه هادر ســامانه قدیمی 

ثبت می شوند.
وی افزود: به صورت شبانه روزی این سامانه 
را رصد می کنیــم و آخرین وضعیــت تا این 
ســاعت ۸۷ هزار و ۶۸ قرارداد اجــاره به دو 
طریق مردم با مــردم و همچنین مشــاوره 
 املاک بــرای مــردم در این ســامانه ثبت

 شد.
 و با یک شــاهد از طرف موجر و یک شاهد از 
طرف مســتاجر این قرارداد منعقد می شود و 
تاکید می شود که حتما باید سیم کارت افراد 
تحت مالکیت خودشان باشــد و زمان اجاره 
را خود مردم انتخــاب می کنند و این قرارداد 
 الکترونیک بــرای اولین بار در کشــور انجام 

می شود . 
معــاون وزیر راه و شهرســازی در پاســخ به 
این ســوال که آیا امکان ثبــت قراردادهای 
خرید و فروش مســکن در سامانه خودنویس 
وجــود دارد، گفت: خرید و فروش مســکن 
 در ســال ۱۴۰۳ بــه ایــن ســامانه اضافه 

می شود.

صادرات اقلام یارانه ای ممنوع شد
ســازمان توســعه تجــارت ایــران در 
بخشــنامه ای موضوع موضــوع ممنوعیت 
صــادرات اقــلام یارانــه ای مشــمول ارز 
۲۸۵۰۰ تومــان را ممنــوع  حمایتــی 

 اعلام کرد.
سازمان توسعه تجارت ایران در بخشنامه ای به 
گمرک ایران موضوع ممنوعیت صادرات اقلام 

یارانه ای را ابلاغ کرد.
در این بخشــنامه آمده اســت: به پیوســت 
تصویــر نامــه شــماره ۲۰۲۵۸۵ مــورخ 
۰۸/۰۹/۱۴۰۲ معاونــت توســعه بازرگانی 
 وزارت جهاد کشــاورزی در خصــوص لزوم 
ممنوعیت صادرات کالاهای اساسی مشمول 
یارانــه ارز حمایتی ۲۸,۵۰۰ تومان ارســال 
و به اطلاع می رســاند؛ به اســتناد مفاد )ب( 
مــاده )۲۳( قانون احکام دائمــی برنامه های 
توســعه کشــور صادرات کالاهای اساســی 
طبــق جــدول مشــروحه ذیل غیــر مجاز 
اعلام می گردد. خواهشــمند اســت دستور 
 فرمائید مراتب یادداشــت و گمرکات اجرایی 

ابلاغ نمایند.
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معاون توسعه روستایی و مناطق محروم کشور از 
آغاز رویداد ملی مدار با هدف حمایت از کســب و 
کارهای مولد، دانش بنیان، اشتغال زا و روستایی 
در کشور خبر داد و گفت: ۱۵ هزار میلیارد تومان 
منابع برای طرح اشتغال پایدار روستایی اختصاص 
پیدا می کند. به گزارش معاونت توسعه روستایی و 
مناطق محروم کشور، سید امیرحسین مدنی گفت: 
مدار مخفف حمایت از کسب و کارهای مولد، دانش 
بنیان و روستایی است. یکی از سیاست هایی که 
دولت ســیزدهم به صورت جدی مورد توجه قرار 
داده است اقتصاد روســتایی است که در حقیقت 
کلیدی ترین عامل مهاجرت از روســتاها به شهر 

است.
وی افزود: بیش از ۵۴ درصــد از دلایل مهاجرت 
از روستا به شــهر مربوط به دلایل اقتصادی، ۲۵ 

درصد مربــوط به دلایل فرهنگــی، ۱۳.۳ درصد 
مربوط بــه دلایل اقلیمی و مابقــی نیز مربوط به 
مسائل جمعیت شناختی اســت؛ لذا دولت توجه 
ویژه ای به موضوع اقتصاد روســتا داشته که البته 

موضوعی کلان محسوب می شود.
دبیر شــورا عالی جهاد ســازندگی با بیان اینکه 
موضوع اقتصاد روســتا موضوع کلان بوده که در 
دولت مورد توجه قرار گرفته است، اظهار کرد: در 
راستای تحقق اهداف دیده شده در موضوع اقتصاد 
روستا تکمیل زیرساخت ها در حوزه تولید است. 
به عنوان مثال، در بخش برق رســانی، آب رسانی 
و گازکشی آمار خوبی کشــور کسب کرده است؛ 
اما مثلًا در فعال ســازی معــادن، آبخیزداری و 
آبخوان داری با وجود تاکید، به لحاظ زیرساختی 
دچار چالش هســتیم. معاون توســعه روستایی 

و مناطق محروم با اشــاره به اینکه سیاست ها در 
حوزه خرید محصولات کشــاورزی در دوره های 
گذشــته معطوف به موضوعاتی شــده است که 
بعضاً نتایج عکسی را به همراه داشته است، افزود: 
مدلی که با یک دامدار خــرد و مزرعه دار برخورد 
کرده ایم باید امروز مــورد توجه جدی قرار گیرد. 
هر چه توانستیم اقتصاد روســتا را در گذشته به 
کشاورزی گره زده ایم. کشاورزی که به مرور غیر 
سودده شــده و همانند این موضوع در دامداری 
نیز مشاهده می شــود. موضوع دیگر شهرسازی 
روســتاها بوده که امروز بعد از تبدیل بسیاری از 
روستاها به شهر شــاهد درخواست های بسیار از 
سوی مردم برای بازگشت به اسم روستا هستیم 
چرا که مردم عوارض شهری را پرداخت می کنند، 
هزینه های شــهری را متحمل می شوند؛ اما عملًا 

خدمات در حد روستا باقی مانده است. وی تأکید 
کرد: یکی از مباحث پراهمیت اشتغال روستا است. 
عددهایی همچــون ۳۰ هزار میلیــارد تومان در 
کشور برای توانمندســازی در حوزه اشتغال زایی 
روستایی هزینه شده، اما این اقدام چقدر متناسب 
با محدوده جغرافیایی روستاها بوده است؟ لذا در 
جلسه ای که امروز در حوزه اشتغال زایی روستایی 
بود مصوب شــد ۱۵ هزار میلیارد تومان منابع در 
مرحله دوم طرح اشــتغال پایدار روستایی برای 
طرح های روســتایی اختصاص پیدا کند. پیش تر 
نیز ۱.۵ میلیارد دلاری که از صندوق توسعه ملی 
برای این اقدام برداشت شده بود، به اهداف تعیین 
شده دست پیدا نکرد؛ اما در مرحله دوم مقرر شده 
با توزیع متفاوت این منابع، به اهداف اشتغال زایی 

روستایی دست پیدا کنیم.

دبیرکل مجمــع کارآفرینــان با بیان اینکــه اکنون 
پیش نویس سند سیاست صنعتی تدوین و آماده شده 
است، گفت: نیاز داریم بخش های ذی نفع در صنعت 
که بخش اعظم آن بخش خصوصی اســت، در تدوین 
این سند سهیم شوند تا کشور به سمت صنعتی شدن 

گام بردارد.
»حمیدرضا غزنوی« دبیر کل مجمع کارآفرینان ایران با 
حضور در بیست و چهارمین نمایشگاه مطبوعات درباره 
راه اندازی دفاتر مشترک منطقه ای، اظهار کرد: برخی از 
کارآفرینان اکنون در کشورهای منطقه در حال فعالیت 
در خط تولید یا توزیع هســتند و برخی نیز تاسیس 
فروشگاه زنجیره ای را برعهده دارند. تصمیم گرفتیم با 
تاسیس دفتر مشترک منطقه ای هزینه هایی که بین 
این افراد مشترک وجود دارد را به شکلی تقسیم کنیم 

تا کاهش هزینه ها رخ دهد و قدرت شان افزایش یابد.
وی تاکید کرد: تا حدی بــرای ایجاد این مناطق اقدام 
کردیم، از طرفی نیــز مرکز همکاری های ریاســت 
جمهوری نیز برای همکاری در این خصوص ابراز تمایل 
کرده و امیدواریم تجمیع این امکانات باعث شــود تا 
بتوانیم در بازارسازی برای محصولات ایرانی قدرتمندتر 

عمل کنیم. زمینه انجام این کار فراهم شده و امیدوارم 
سال آینده بتوانیم در ۲ کشور این دفاتر را تاسیس کنیم.

دبیرکل مجمع کارآفرینان خاطرنشان کرد: کشورهایی 
که در جهان صنعتی شدند برای این کار نقشه سیاست 
صنعتی داشتند و منطبق با آن پیش رفتند. کشور ما 
با امکاناتی که در دسترس دارد باید در اقتصاد منطقه 
و جهان حرفی برای گفتن داشته باشد، اما مشکلات 
اقتصادی و تعامل بین نظام حکمرانی و کارآفرینان کشور 

باعث بروز مشکلاتی شده است.
غزنوی افزود: ما شرکت هایی داریم که محصولاتی تولید 
می کنند که حتما در منطقه با استقبال خوبی رو به رو 
می شــوند، اما از آن جایی که نقشه صنعتی مشخصی 
نداریم، تکلیف مســائل نیز مشخص نیست. دبیرکل 
مجمع کارآفرینان تاکید کرد: ۲ سال قبل مقام معظم 
رهبری تاکید کردند که توسعه صنعتی داشته باشیم. 
پس از دســتور رئیس جمهوری به معاون اول رییس 
جمهور، آقای مخبر نیز تدوین این سند را به موسسه 
عالی آموزش و پژوهش مدیریت و برنامه ریزی سازمان 
برنامه و بودجه سپرد که پیشنویس این طرح آماده و 

ارائه شده است.

معاون وزیر راه از اجرایی شدن قسط ۵.۹ میلیون تومانی 
نهضت ملی مسکن خبر داد و گفت: مسکن چینی ها که 
شهرداری تهران آنرا پیگیری می کند ارتباطی به وزارت 
راه ندارد.  هادی عباسی با بیان این  که تمام قراردادهای 
خودنویس باید از ســامانه املاک و اسکان ملک ثبت 
شده باشند، اظهار کرد:  در وزارت و شهرسازی در حال 
پیگیری ارتباط سازمان ثبت با سامانه  املاک و اسکان 
هستیم. وی ادامه داد: وزارت راه و شهرسازی در رابطه 
با مسکن مسئولانه برخورد کرده و برای اولین بار است 
که وزارت راه و شهرسازی در حال راه اندازی سامانه های 

بخش مسکن است.
وی در رابطه با موضع وزارت راه و شهرسازی در خصوص 
مسکن ســازی چینی ها، تعداد مســتاجران در سال 
۸۸ و سال ۱۴۰۲ و دلیل عدم انتشــار گزارش قیمت 
مسکن توسط دفتر اقتصاد مسکن گفت: آن چیزی که 
شهرداری در رابطه با ســاخت مسکن توسط چینی ها 
پیگیری می کند هیچ ارتباطی به وزارت راه وشهرسازی 
 نــدارد و توافقــات این مســئله به شــهرداری تهران

 ارتباط دارد.
دو مقوله سرمایه گذاری و پیمانکاری داریم. مطلوب ما 

سرمایه گذاری است و در کشور به  اندازه کافی پیمانکار 
داریم. وی با اشاره به این که در مسکن دو سیاست داریم، 
اظهار کرد: کالای سرمایه ای یا مصرفی. همه اختلافات از 
این نقطه شروع می شود. در شرایط فعلی سیاست دولت 
مســکن یک کالای مصرفی با دوام است. وی افزود: در 
نگاه سرمایه ای نگه داشتن زمین به صورت بلااستفاده 
است که یکی از مصادیق احتکار است که مالیات های آن 

تشدید شده است.
معاون وزیر راه و شهرسازی تاکید کرد: افرادی که زمین 
داخل شهر را برای مدت طولانی معطل نگه داشته  اند 
به آنها در رابطه با تغییر کاربری از مسکونی به خدماتی 

اخطار می دهیم.
عباسی با اعلام این که تاکنون مردم ۲۰۰ هزار میلیارد 
تومان آورده در نهضت ملی مســکن داشته اند، گفت: 
قیمت تمام شده  پروژه ها به دستمزد و مصالح ساختمانی 
بستگی دارد که در انتهای مرحله ساخت و ساز محاسبه 
می شود. تاکنون ساخت دو میلیون و ۲۴۴ هزار واحد آغاز 
شده که از این تعداد ۶۶۴ هزار واحد توسط انبوه سازان 
 و ۲۲۹ هزار واحد توســط نیروهای مســلح ســاخته 

خواهد شد.

۱۵ هزار میلیارد تومان برای اشتغال پایدار روستایی

اجرایی شدن قسط ۵.۹ میلیون تومانی نهضت مسکنپیش نویس سند توسعه صنعتی تدوین شد

گروهاقتصادایرانوجهان
Newskasbokar@gmail.com
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بر اســاس آمار رسمی متوســط میزان مصرف 
بــرق صنایــع انرژی بــر در فصل گرم ســال 
جاری، معادل ۹۰ درصد متوســط میزان برق 
مصرفی این صنایع در فصل ســرد ســال بوده 
اســت، اتفاق مهمی کــه تاثیری مســتقیم بر 
 افزایش ظرفیت و میزان تولیــد این صنایع در 

فصل جاری داشت.
وزارت نیرو طی دو سال گذشته تلاش کرد تا با 
مدیریت مصرف برق در بخش های مختلف علاوه 
بر جلوگیری از اعمال خاموشی در بخش خانگی، 
میزان برق تحویلی به صنایــع را با هدف ایجاد 
رونق در حوزه تولید و اشتغال کشور افزایش دهد. 
بر همین اساس و مستند به آمار و ارقام اعلام شده 
توسط شرکت مدیریت شبکه برق ایران، متوسط 
روزانــه میزان انــرژی برق تحویلــی به صنایع 
انرژی بر در نیمه نخســت ســال جاری ۷۴۹۵ 
مگاوات بود که معادل ۹۳ درصد متوسط میزان 
 برق تحویلی به همین صنایع در دی ماه ســال 

جاری بود.
همچنین متوسط میزان برق تحویلی به صنایع 
انرژی بر در ۴ ماهه گرم ســال نیــز با ۵ درصد 
افزایش نسبت به مدت مشــابه سال گذشته به 
رقم ۷۱۲۵ مگاوات رسید که در مقایسه با میزان 
برق تحویلی به این صنایع در دی ماه سال جاری 
نشان می دهد، در فصل گرم ســال معادل ۹۰ 
درصد میزان برق مصرفــی این صنایع در فصل 

سرد تامین شده است.
این آمار همچنیــن گویای این مهم اســت که 
متوســط میزان برق تحویلی به صنایع انرژی بر 
از ابتدای سال تاکنون در مقایسه با سال گذشته 
نزدیک ۶ درصد و متوســط برق تحویلی به این 
صنایع در ۴ ماهه گرم ســال نیز در مقایســه با 
مدت مشابه سال گذشته نیز ۴.۵ درصد افزایش 

داشته است.
بر اســاس این گزارش میزان تامین حداکثری 
برق موردنیاز صنایع انرژی بــر همانند فولاد و 
سیمان در فصل تابستان به گونه ای که شانه به 
شانه میزان برق مورد نیاز آنها در فصل سرد باشد، 
نقش موثری بر افزایش تولید این صنایع داشته 
است که آمار و ارقام مستندی که پیشتر توسط 

این مجموعه ها منتشر شد نیز این مهم را اثبات 
می کند.

به عنوان نمونه در سایه افزایش محسوس میزان 
برق تحویلــی به صنایع فــولادی در فصل گرم 
سال جاری در مقایسه با فصل گرم سال گذشته 
و منطبق بــر آمارهای انجمــن تولیدکنندگان 
فولاد ایــران، تولید آهن اســفنجی در ۵ ماهه 
امســال نســبت به مدت مشابه ســال گذشته 
رشــد ۷ درصــدی و نســبت به ۵ ماهه ســال 
۱۴۰۰ رشــد ۲۷ درصدی داشــت و در بخش 
فولاد میانی نیز تولید امســال نســبت به مدت 
مشابه ســال قبل رشــد ۳ درصدی و نسبت به 
 مدت مشابه ســال ۱۴۰۰ رشــد ۲۰درصدی

 را ثبت کرد.
در صنعت ســیمان نیز آمارها نشــان می دهد 
میزان برق تحویلی به این صنعت در فصل گرم 
سال جاری نسبت به مدت مشابه سال گذشته 
۶ درصد افزایش داشــت و براســاس آماری که 
پیشــتر علی اکبر الوندیان- دبیر انجمن صنفی 
کارفرمایان صنعت ســیمان اعــلام کرد میزان 
تولید سیمان کشور در نیمه نخست سال جاری 
با ۱۲ درصد افزایش نسبت به مدت مشابه سال 
گذشــته به پنج میلیون و ۶۰۰ هزار تن رسید 
و ذخایر کلینکــر کارخانه های تولید ســیمان 
از ۱۵ میلیــون تن فراتر رفت کــه ذخیره کافی 
 بــرای تولیــد ســیمان طــی ۱۱۵ روز پس از 

فصل گرم بود.
مســتند به این آمار و اطلاعات می توان اینگونه 
نتیجه گرفت که میزان بــرق تحویلی به صنایع 
انرژی بر در سال جاری معادل و یا حتی بیش از 
ظرفیت تولید آنها در فصل گرم سال بوده است، 
چرا که می دانیم از ســویی بخش قابل توجهی 
از برنامه های تعمیراتــی صنایع بزرگ در فصل 
تابســتان اجرایی می شود و اساســاً اختلاف ۷ 
درصدی و یا ۱۰ درصدی میــان میزان مصرف 
برق صنایع انرژی بر در فصل گرم و ســرد امری 
طبیعی است و از سویی نیز حجم قابل توجهی از 
افزایش تولید این صنایع در فصل گرم وارد بازار 
نشد و به عنوان ذخیره آینده صنایع بزرگ مورد 

استفاده قرار گرفت.

رضا کنگری، رئیس اتحادیه بنکداران 
مواد غذایی تهــران می گوید: با توجه 
به اینکــه در بازار رکود حاکم اســت 
برخی از عمده فروشــی ها برای اینکه 
چک هایشــان پاس شــود به سمت 
خرده فروشــی روی آورده انــد و در 
کنار کار عمده فروشــی، بــه قیمت 
عمده فروشی خرده فروشی می کنند 
که مــورد اســتقبال شــهروندان به 
خصــوص در روزهای تعطیــل قرار 

گرفته است.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی 
تهران با بیان اینکه در عرضه انواع کالا 
در بازار مواد غذایی مشکل و کمبودی 
وجود ندارد و انواع کالاها در بازار توزیع 
می شود و در دســترس است، گفت: 
خوشبختانه شاهد ثبات قیمت ها در 
بازار هســتیم به طوری که حتی در 
برخی کالاها مانند روغــن و برنج به 
دلیل اینکه عرضه بیشتر از تقاضا بوده 
است، قیمت ها کاهشی هم بوده است.

رضا کنگــری ادامه داد: بــا توجه به 
اینکــه در بــازار رکود حاکم اســت 
برخی از عمده فروشــی ها برای اینکه 
چک های شان پاس شــود به سمت 
خرده فروشــی روی آورده انــد و در 
کنار کار عمده فروشــی، بــه قیمت 
عمده فروشی خرده فروشی می کنند 
که مــورد اســتقبال شــهروندان به 
خصوص در روزهای تعطیل قرار گرفته 
است به طوری که با رایزنی هایی که با 
شهرداری داشته ایم قرار است پارک 
کردن خــودرو در خیابانی مانند انبار 
نفت کــه مراجعه به  آن زیاد اســت، 
ســاماندهی شــود و این خیابان به 
صورت اریب خط کشی شود تا ترافیک 

کمتر شود.
کنگری در مورد نحوه عرضه کالاها در 
عمده فروشی ها توضیح داد: واحدهای 
عمده فروشی هم به صورت عمده، هم 
کارتنی و هم دانه ای، محصولات را به 
همان قیمت عمده فروشی به مشتریان 
عرضه می کنند و این سبب شده است 
خرده فروشی در بازار بنکداران رونق 

بگیرد.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی 
تهران در مورد کیفیــت مواد غذایی 
عرضه  شده در عمده فروشی ها گفت: 
همانطور که اشاره شــد، علت اینکه 
عمده فروشان محصولات خود را بدون 

لحاظ سود به فروش می رسانند رکود 
بازار است و برای اینکه چک هایشان 
پاس شود به سمت خرده فروشی روی 
آورده اند. از طرف دیگر، بازرسان ما هر 
روز در بازار هستند و به صورت مرتب 
بر بنکداری ها نظــارت دارند. ضمن 
آنکه همه عمده فروشی ها باید نشان 
سیب سلامت، علامت اســتاندارد و 
بهداشت را داشته باشند که دریافت 
این گواهی ها بدون نظــارت و تایید 

نهادهای بالادست امکانپذیر نیست.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی 
تهران در مورد تفاوت خرده فروشــی 
بنکداری ها با مغازه های خرده فروشی  
سطح شــهر و ســوپرمارکت عنوان 
کــرد: عمده فروشــان کالاهای خود 
را بــه همــان قیمتی که بــه صورت 
حجیم فاکتور می کنند، تک فروشی 
می کنند یعنی به قیمت عمده فروشی 
که حــدودا ۱۵ الــی ۲۰ درصد زیر 
قیمت سوپرمارکت ها است. کنگری 
توضیــح داد: ســوپرمارکت ها و 
خواربارفروشــی هایی که از ما خرید 
می کنند محصــولات را بــه قیمت 
مصرف کننده که روی کالا حک شده 

است به فروش می رسانند.
رئیس اتحادیه بنکداران مواد غذایی 
تهران در مــورد اینکه مغــازه داران 
خرده فروش نسبت به عمده فروشی ها 
مجازند چقدر ســود دریافت کنند؟ 
گفت: در کل، حاشیه سود بنکداری ها 
از قیمــت خریــد به قیمــت فروش 
۳ درصد اســت و ســوپرمارکت ها و 
خواربارفروشــی ها هم تا ۱۳ درصد 
می توانند سود اعمال کنند. البته در 
این میان، یکسری کالاها حاشیه سود 
بیشتری حتی تا ۳۰ درصد دارند که 
این موضوع باید از ســمت ســازمان 
حمایت از مصرف کنندگان مدیریت 
شــود. برخلاف این، کالاهایی مانند 
لبنیات حاشیه سود بســیار پایینی 
دارند که حدود ۴ تا ۵ درصد است یا 
حاشیه سود روغن از تولید تا مصرف 

حدود ۶ درصد است.
کنگری ادامه داد: با توجه به آنچه گفته 
شد، خرده فروشــی ها باید کالا را به 
همان قیمت مصرف کننده که روی آن 
حک شده است، بفروشند و اگر بالاتر 
از آن، از مصرف کننــده پول دریافت 

کنند، گرانفروشی محسوب می شود.

حمیدرضا رستگار، رئیس اتاق اصناف تهران با اشاره به 
قانون اخذ مجوزهای الکترونیکی کسب و کار گفت: اتاق 
اصناف تهران اتحادیه های خــود را از این قانون مطلع 
کرده و هر هفته بــه صورت میانگین ۴ تــا ۵ اتحادیه 
مجوزهای کسب و کار خود را به الکترونیکی تبدیل و 

شناسه یکتای خود را دریافت می کنند.
رئیس اتــاق اصناف تهــران در رابطه بــا قانون تغییر 
مجوزهای کسب و کار از فیزیکی به الکترونیکی گفت: 
مسئله دریافت شناسه یکتا توســط مشاغل و اصناف 
و الکترونیکی شدن مجوزهای کســب و کار به معنای 
استفاده از ظرفیت های روز دنیاست و اصناف و جامعه 
صنفی کشور از این حرکت استقبال می کنند؛ چراکه 
این سیاست، تغییر در روش و استفاده از امکانات نوین 
است و می تواند اثرات مفیدی در روند کاری اصناف در 

آینده داشته باشد.

رستگار با اشــاره به حجم بالای مجوزهای صادرشده 
در طول زمان گفت: مســئله بســیار مهم دیگر، تعدد 
مجوزهای کسب و کار اســت و با توجه به اینکه تعداد 
مجوزهایی که از گذشته تا امروز صادر شده بسیار بالا 
است و حتی برخی از آن ها از مدت اعتبار زمانی طولانی 
مدت برخوردار هستند، طی شــدن روند الکترونیکی 
شدن مجوزها، مستلزم زمان اســت و باید زمان کافی 
برای تغییر مجوزها و تبدیل آن ها به مجوز الکترونیکی، 

فراهم شود.
وی افزود: در جلسه  مشترکی که اخیرا با رئیس درگاه 
ملی مجوزها برگزار شد، تصریح شــد که اتحادیه ها و 
اعضای صنفی، همگی موافق و مدافع طرح شناسه یکتا 
و الکترونیکی شدن مجوزهای کسب و کار هستند؛ اما 
مسئله ای که وجود دارد این است که مجوز کسب و کار 
باید در معرض دید مراجعه کنندگان و مشتری ها قرار 

داشته باشد چرا که باید مراجعه کننده مطلع باشد که 
آن مکان یا شخصی که از آن خرید می کند، دارای جواز 
کسب و کار است و نباید مجوزها از دید مردم محو شوند.

رئیس اتاق اصناف تهران ادامه داد: همه مردم از امکانات 
موبایل های هوشــمند که دارای بارکدخوان باشــد، 
برخوردار نیستند و در حال حاضر با توجه به وجود اقشار 
مختلــف جامعه برخی تصور می کننــد که مجوزهای 

فیزیکی قرار است به طور کامل محو و حذف شوند.
رستگار با اشاره به مزیت برخورداری از شناسه یکتا برای 
اصناف و مشاغل گفت: یک مزیت داشتن شناسه یکتا 
این است که برای اخذ تسهیلات بانکی و اقتصادی دیگر 
لازم نیست از جواز فیزیکی اســتفاده کرد و صاحبان 
مشــاغل بدون حمل و جابه جایی آن می توانند از آن 

برخوردار باشند.
وی در ادامه به اقدامات اتاق اصنــاف تهران در جهت 

محقق ساختن قانون مجوزهای الکترونیکی اشاره کرد 
و  گفت: اتاق اصناف تهران تقریبا تمام اتحادیه های تابعه 
خود را از این قانون مطلع کــرده و به صورت میانگین 
هر هفته نزدیــک به ۴ الی ۵ اتحادیــه در حال تبدیل 
مجوزهای کسب و کار خود به الکترونیکی و اخذ شناسه 

یکتا هستند.
رئیس اتاق اصناف تهران در پایــان تصریح کرد: برای 
تحقق این قانون باید ابتدا آن را فرهنگ ســازی کرد 
و سپس با آموزش اصناف شــرایط تبدیل مجوزهای 
الکترونیکی و دریافت شناســه یکتا فراهم شود. علاوه 
بر این باید فرصت و زمان لازم برای ورود همه اصناف و 
مشاغل به این قانون و دریافت شناسه یکتا، وجود داشته 
باشد و نباید اصناف و مشاغلی که در این فرایند دیرتر 
مجوزهای خود را به الکترونیکــی تبدیل می کنند، با 

محدودیت روبرو شوند.

معاون صنایع ماشــین آلات و تجهیزات وزارت صمت 
گفت: دو ماه پیش من در شــرکت هپکو حضور یافتم 
و اشک شــوق را در چشــم کارگران این شرکت دیدم 
خوشحالی آنها از رونمایی محصولات جدید ماشین های 

معدنی بود.
ســیدمحمد موســوی، معاون صنایع ماشین آلات و 
تجهیزات وزارت صمت در حاشــیه بیست و چهارمین 
نمایشــگاه رســانه های ایران به خبرنگار ایلنا گفت: 
روزگاری بود که پزشکان هندی بیماران ایرانی را ویزیت 
می کردند و شاید پزشکی را یاد می گرفتند. همچنین 
زمانی که صنعت نفت کشــور ملی شــد کارشناسان 
انگلیسی می گفتند اگر ما از این صنعت برویم ایرانی ها 

نمی توانند به این ماشین ها دست بزنند.
موسوی اظهار کرد: با این حال نه تنها امروز در صنعت 

نفت و گاز به دستاوردهای شــگرفی رسیدیم بلکه در 
بازار ۳ میلیارد دلاری تجهیزات پزشــکی ۱.۵ میلیارد 
دلار از محصولات آن را ایرانی ها می ســازند و ۱۵۰۰ 
شــرکت فعال ایرانی بیشــتر از ۱۰۰ محصول دارای 
گواهی کیفیت اروپا را تولید می کنند و تجهیزات اتاق 

عمل ایران به بیش از ۱۰ کشور جهان صادر می شود.
معاون وزیر صمــت در ادامه از شــرکت هپکو گفت و 
افزود: تولیدات هپکو در طول ۱۰ ســال از ۵۰ دستگاه 
بیشتر نمی شد در حالی که هپکو روزگاری برند ایرانی 
معروفی بود که همه آن را به کیفیت می شناختند. وی 
اضافه کرد: هپکو در سال ۱۴۰۱ برنامه تولید ۳۰۰ و در 
سال ۱۴۰۲ برنامه تولید ۸۰۰ دستگاه خودرو را دارد، 

برنامه ای که تا امروز محقق شده است.
موسوی خاطرنشــان کرد: دو ماه پیش من در شرکت 

هپکو حضور یافتم و اشک شــوق را در چشم کارگران 
این شرکت دیدم خوشحالی آنها از رونمایی محصولات 
جدید ماشین های معدنی بود البته این دستاوردها به 
هپکو محدود نمی شــود در ایران ۱۰ شرکت فعال در 
حوزه ماشین های راه سازی و معدنی داریم که همگی در 
بخش خصوصی فعال هستند و این تعدد شرکت ها به 

ایجاد یک بازار رقابتی میان آنها انجامیده است.
وی از تولید ۱۷۰۰ ماشــین معدنی در کشور در سال 
۱۴۰۰ خبــر داد و درباره قیمت ماشــین های معدنی 
در ایران گفت: براساس آیین نامه دولت هیچ محصول 
ایرانی نمی تواند در رقابت با محصول خارجی با هزینه 
حمل و پس از پرداخــت حقوق گمرکی گــران تر از 
محصول مشابه خارجی باشــد و قیمت ماشین تولید 
داخل یا برابر ماشین خارجی اســت و یا از آن ارزان تر 

اســت. معاون وزیر صمت تصریح کــرد: امروز واردات 
ماشین های معدنی چه ماشــین های نو و چه ماشین 
های مســتعمل آزاد اســت و تولیدکنندگان ماشین 
های ایرانــی در رقابت با خارجی هــا محصول خود را 
عرضه می کنند. همچنین هیچ تولیدکننده ای نیست 
 که ماشینی را در کشــور تولید کند و امکان فروش آن 

در ایران نباشد.
وی در پاسخ به این پرســش که از کدام منابع می توان 
آمار موثقی از تولید ماشین های معدنی به دست آورد، 
اظهار کــرد: مرکز پژوهش های مجلــس گزارش های 
موثقی از آمار تولید ماشــین های معدنی ارائه می کند 
همچنین مرکز آمار ایران و گزارش های سامانه جامع 
تجارت هم منابع خوبی برای دسترسی به آمار یادشده 

هستند.

قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی از تامین گوشــت قرمز 
بیش از ۳ برابر نیاز کشور خبر داد و گفت: مجموع کالاهای 
اساسی مورد نیاز شب عید و ماه مبارک رمضان تامین شده 
و نگرانی وجود ندارد. »علیرضا پیمان پاک« گفت: اکنون با 
برنامه  ریزی که صورت گرفته برای ۳ تا ۴ ماه آینده نهاده ها 

و کالاهای اساسی تامین شده است.
قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی افزود: تخصیص و تامین 
ارز کشــتی هایی که در لنگرگاه هستند یا ترخیص شده 
اند و یا در مسیر هستند تامین شده است و ما هیچ بحرانی 
در حوزه نهاده ها و کالاهای اساسی نداریم. به گفته پیمان 
پاک، خوراک دام و اقلامی چون شــیر، لبنیات، گوشت 
مرغ، گوشت قرمز، برنج، شکر و روغن خوراکی و مجموع 
کالاهای اساسی مورد نیاز شب عید و ماه مبارک رمضان 

تامین شده و نگرانی وجود ندارد.

وی تصریح کرد: با توجه به برنامــه ریزی هایی که برای 
تولید صورت گرفته اســت از جمله تولید مرغ که ۱۵۰ 
میلیون جوجه ریزی در دی و بهمن ماه محقق شده است تا 
فروردین هیچ نگرانی و چالشی را در تامین مرغ، تخم مرغ 

و سایر کالاهای اساسی نخواهیم داشت.
پیمان پاک ادامه داد: در حوزه گوشــت قرمــز با برنامه 
ریزی های انجام گرفته و تخصیص ارز مناســب تا پایان 
فروردیــن ۱۴۰۳ روزانه بین ۲۰۰ تا ۳۰۰ تن گوشــت 
گرم وارد کشور می شود. قائم مقام وزیر جهاد کشاورزی 
گفت: طبق آمار معاونت بازرگانی حدود ۲۸ هزارتن فقط 
گوشت منجمد بخش خصوصی داریم که ۷ تا ۸ هزارتن 
آن ترخیص شده و هنوز ۱۰ هزارتن آن در بنادر در حال 

ترخیص است.
پیمان پاک تاکید کرد: درحال حاضر حــدود ۱۰ تا ۱۲ 

هزارتن گوشت قرمز در مسیر داریم این درحالی است که 
ماهانه ۸ هزارتن گوشت قرمز منجمد نیاز داریم که بیش 
از ۳ برابر نیاز کشور تامین و وارد شده است بنابراین بحرانی 
در حوزه گوشت قرمز نخواهیم داشت. قائم مقام وزیر جهاد 
کشــاورزی افزود: با توجه به برنامه ریزی که برای احیای 
تولید گوشت قرمز داشتیم، تامین جو صورت گرفت که 

پایین تر از نرخ مصوب بوده است.
وی گفت: براســاس برنامه ریزی تولیدی دامداران و آمار 
مرکز آمار بیش از ۲۵ درصد زایش های دام افزایش پیدا 
کرده است بنابراین به نظر می رسد که سال آینده عرضه 
گوشت داخلی ما به مراتب بیشتر از امسال باشد تا بتوانیم 

واردات را کاهش بدهیم.
وی با بیان اینکه قیمت فعلی گوشت مرغ به طور میانگین 
۸۰ هزارتومان اســت افزود: طبق برنامــه ریزی وزارت 

جهاد کشــاورزی اگر مازاد تولید مرغ در برخی اســتان 
ها داشته باشــیم شرکت پشــتیبانی وارد بازار می شود 
اکنون طی یکی دو هفته شــرکت وارد خرید شده است 
که با خرید حمایتی ذخایر خود را تکمیل خواهد کرد تا 
 تولیدکنندگان آســیب نبینند و تولید به صورت خطی

 ادامه پیدا کند.
قائم مقام وزیر جهاد کشــاورزی اظهارداشــت: در حوزه 
گوشت قرمز طی ۳ تا ۴ هفته گذشته روند نزولی بوده است 
و طبق برنامه ای که داریم استمرار خواهد داشت و تلاش 
داریم قیمت هر کیلوگرم لاشــه داخلی به ۴۲۰ تا ۴۵۰ 
هزارتومان برسد امروز قیمت گوشت قرمز در میدان بهمن 
بین ۴۷۰ تا ۴۹۰ هزارتومان بوده اســت. به گفته پیمان 
پاک، پیش از این قیمت هر کیلوگرم لاشه گوشت قرمز 

۵۳۰ هزارتومان بوده است.

معاون وزیر راه و شهرسازی 
گفت: در دولت ســیزدهم 
تا کنون ۲۲۶ هــزار واحد 
مسکونی به مرحله نوسازی 
بافت های فرسوده رسیده 
که بیش از ۲۰ درصد نوسازی پس از انقلاب اسلامی 
را شامل می شود و تا پایان سال به رکورد جدیدی در 
بحث نوسازی دست پیدا می کنیم. سال آینده نیز ان 

شاءالله شرایط بهتر از امسال خواهد بود.
محمد آیینی اظهار کرد: بعد از انقلاب اسلامی برای 
حدود یک میلیون و ۵۰ هزار واحد مســکونی در 
محدوده بافت های فرسوده پروانه صادر شده که از 
این تعداد ۲۲۶ هزار واحد معادل بیش از ۲۰ درصد 
از کل طی حدود دو سال و نیم دولت سیزدهم اجرا 
شده اســت. وی افزود: دولت ســیزدهم نسبت به 
دولت قبل حداقل رشد ۵۰ درصد در صدور پروانه 
بافت های فرسوده رشد سالیانه داشته است. تعداد 

۳۵۷ هزار واحد نیــز در دولت های نهم و دهم اجرا 
شده که نشان می دهد این دو دولت توجه بیشتری 
به امر نوسازی مسکن در مقایسه با دولت های دیگر 

داشتند.
به گفته آیینی، امســال رکورد صــدور پروانه در 
بافتهای فرسوده تا پایان سال شکسته خواهد شد 
که کاری کم نظیر است و ان شاءالله سال آینده سال 
بهتری برای موضوع نوسازی است. معاون وزیر راه 
و شهرسازی تصریح کرد: از مردم دعوت می کنیم 
از فرصت طلایی که دولت و شــهرداری ها در قالب 
بســته تشــویقی اعم از تخفیف پروانه، تسهیلات 
بانکی، بسته ۱۹ بندی و بسته زمین استفاده کنند. 
خوشبختانه بافت فرسوده این شــرایط را دارد که 

تولیداتش سریع تر به بازار می رسد.
آیینــی گفــت: از ۲۲۶ هــزار پروانه مســکونی 
که طی دو ســال گذشــته در بافت های فرسوده 
صادر شــده ۸۰ هزار واحد به بهره برداری رسیده 
است. برای ۵۷ هزار واحد مراســم رسمی افتتاح 
برگزار شــده و تــلاش می کنیم تا پایان ســال با 

 حضور رییس جمهور مراســم رســمی برای سایر 
واحدها برگزار کنیم.

وی با اشــاره بــه مهلت واگــذاری ســند برای 
حاشیه نشــینان تا پایان ســال جاری بیان کرد: 
بند »م« تبصره ۱۱ قانون بودجه ســال ۱۴۰۲ این 
فرصت را فراهم کرد که ســاکنان سکونتگاههای 
غیررسمی نســبت به دریافت ســند اقدام کنند و 
برای تمدید این زمان، قانون وجود ندارد. بنابراین 
خواهشــم این اســت که متقاضیان تا پایان سال 
 از طریــق ســامانه facility.udrc.ir ثبــت نام 

را انجام دهند.
معاون وزیر راه و شهرسازی درباره میزان همکاری 
بانکها در پرداخت تسهیلات نوسازی گفت: در حوزه 
بافت فرسوده تا کنون عمده تسهیلات توسط بانک 
مسکن پرداخت شــده و بانکهای دیگر تازه به این 
فرآیند ورود کرده اند. لذا هنوز ارزیابی نســبت به 
سایر بانک ها نداریم اما بانک مسکن با تمام توانش 
اقدام به پرداخت وام نوسازی کرده که جای تقدیر 

و تشکر دارد.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

۲۲۶ هزار واحد مسکونی به مرحله نوسازی رسید

شکست رکورد نوسازی مسکن 

هر هفته ۵ اتحادیه شناسه یکتا دریافت می کنندخرده فروشی در عمده فروشی ها رونق یافته است

تولید ۱۷۰۰ ماشین معدنی در کشور

بیش از نیاز گوشت قرمز تامین کردیم

برق کافی تولید صنایع را افزایش داد احیا نهادهای توسعه گر در ساخت مسکن
فرشید ایلاتی، کارشناس مسکن 

در حال حاضر ایجاد مســکن نیازمند ابزار قوی 
تسهیلات است تا از این طریق ساماندهی شود. بازار 
مسکن در حال حاضر چشم انتظار همکاری بیشتر 
دستگاه ها اســت و اگر این همکاری بهبود یابد به 
طور قطع همزمان با افزایش تولید بازار مسکن هم 
رنگ بوی بهتری خواهد گرفت. بازار مسکن در ابتدا 
باید با پرداخت تسهیلات ساخت از طریق همکاری 
تمامی بانک ها از لحاظ تولید تامین و اشباع شود و 
پس از آن دولت زمینه را برای پرداخت تسهیلات 

خرید فراهم کند.
بانک ها باید از بنــگاه داری خــارج و املاک زیر 
مجموعه خود را واگذار نمایند. هدف گذاری دولت 
برای ساخت چهار میلیون مسکن در حالی است که 
سه میلیون مسکن خالی در کشور داریم که معادل 
سه سال هدف گذاری می باشد. دولت با افزایش 
نرخ مالیات بر این خانه ها و از سوی دیگر شناسایی 
و عرضه آنها به بازار می تواند در کوتاه مدت با اجاره 
و یا خرید و فروش این خانه، نوسانات در این بازار را 

کاهش و آن را به کنترل دربیاورد.
در رابطه با بافتهای فرسوده نیز نیاز است در ابتدا 
کلمه بافت فرسوده را اصلاح کنیم. بافت فرسوده 
باید به »نقاط زایش شهری« تغییر پیدا کند. پیش از 
این که بافت های فرسوده را احیا کنیم باید تعدادی 
نهاد توسعه گر ایجاد کنیم. در حال حاضر در زمینه 
احیای بافت های فرســوده اقدامی انجام نشده و 
تنها به اعطای تسهیلات بسنده شده است. تنها 
لکه هایی در بعضی از این نقاط احیا شده اما عملا 
بافتی احیا نشــده اســت. حتی  تعدادی از معابر 
در بافت های فرسوده اصلاح نشــده و اگر حالت 
قدیمی آن حفظ می شد، زیباتر به نظر می رسید. 
اما  اگر بخش مسکن را به اجزای خرد تقسیم کنیم، 
سهم عمده ای از آن زمین خواهد شد. در این میان 
موضوعاتی از قبیل سهم مواد ساختمانی، فضای 
عرضه و تقاضا و همچنین فضای کلان اقتصادی 
نیز اثرگذار  خواهد بود. مهم ترین مؤلفه در حوزه 
مسکن سهم زمین می باشد. در بخش سهم زمین، 
مهم ترین عامل اثرگذار عرضه آن می باشد. متأسفانه 
طی ادوار گذشته شاهد عرضه زمین نبوده ایم و تنها 
عرضه مسکن به صورت تراکم فروشی صورت گرفته 
است. شایان ذکر است تا بگوییم که تراکم فروشی 
خود روشی نادرست و عامل گرانی مسکن می باشد.
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فناوری و 
اطلاعات

رباتهایهوشمندپستیرونماییمیشود
مدیرعامل شرکت ملی پست گفت: با تکیه بر توان شرکت های دانش بنیان هفته آینده 
از ربات های هوشــمند رونمایی خواهیم کرد و در این رونمایی ۴۰ ربات پستی در مرکز 
تجزیه و مبادلات »لشکر«، مرسولات پستی را تفکیک و دسته بندی می کنند. »محمود 
لیایی« مدیرعامل شرکت ملی پست گفت: ما در ادامه حرکتی که در حوزه هوشمندسازی 
پست آغاز کردیم، هفته آینده با حضور رییس جمهور به صورت مجازی سه نوع مختلف 

سورتینگ هوشمند را در سه نقطه کشور راه اندازی خواهیم کرد.
وی افزود: یکی از آنها سورتینگ پاکت است مجهز به تکنولوژی جدیدی است که در دنیا 
از آن استفاده می شود و ساعتی ۴۰ هزار پاکت پستی را تجزیه می کند. سورتینگ دیگر 
مربوط به بسته هایی است که در پاکت های بزرگ تر قرار می گیرد که در این پروژه از توان 

بخش خصوصی کمک گرفته شده است.
لیائی تاکید کرد: با تکیه بر توان شرکت های دانش بنیان هفته آینده رونمایی از ربات های 
هوشمند برای سورتینگ را در دستور کار داریم. در این رونمایی که دربرگیرنده جدیدترین 
تکنولوژی های دنیا است، ۴۰ ربات پســتی در مرکز تجزیه و مبادلات لشکر مرسولات 
پستی را ســورت می کنند. در آینده بحث توزیع و تجزیه مبادلات را توسط این ربات ها 

انجام خواهیم داد.
معاون وزیر ارتباطات تاکید کرد: استفاده از صندوق های پستی هوشمند مورد دیگری است 
که در دستور کار خود قرار داده ایم. سال آینده ۱۰ درصد از توزیع محصولات خود را در 
صندوق های پستی هوشمند قرار می دهیم تا نیاز نباشد مردم برای دریافت مرسوله پستی 

خود در محل کار یا زندگی خود حضور داشته باشند.
مدیرعامل شرکت ملی پست افزود: امسال بر اساس آماری که تاکنون داریم و پیش بینی 
که از یک ماه آینده داریم، رکورد ترافیک ۳۰۰ میلیون مرسوله را خواهیم شکست که از 
این تعداد ۴۰ درصد مربوط تجارت الکترونیک است. افزایش مرسولات پستی نسبت به 

سال گذشته ۶۰ میلیون مرسوله بوده است.

رشددانشبنیانهادرصنعتنفتدولتسیزدهم
مدیرکل نظام تامین و تجاری ســازی فناوری وزارت نفت گفت: مبنای فعالیت بخش 
مهندسی شرکت نفت در دولت سیزدهم حمایت از تولید است، چنانچه شرکت های دانش 
بنیان طرف قرارداد این وزارتخانه از ۱۵۰ به ۶۶۶ شرکت و مبلغ قراردادی آنها نیز به ۳۸۶ 

میلیون دلار یا هفت هزار و ۲۰۰ میلیارد تومان رسید.
»غلامرضا خوانساری« با اشاره افزایش حضور شرکت های دانش بنیان در دولت سیزدهم 
افزود: بنا داریم خریدهای خارجــی را کمرنگ کنیم و در این راســتا واردات ۲۵۰ کالا 
ممنوع اعلام شد. وی گفت: از شــرکت های دانش بنیان نیز در توسعه میادین و احیای 
 چاه های نفت استفاده شــده اســت، چنانچه ۳۰ حلقه چاه کم بازده را به شرکت های 

دانش بنیان دادیم.
خوانساری خاطرنشان کرد: شایان ذکر است که ۸۵ درصد از کالاهای مورد نیاز صنعت 
نفت بومی سازی شده است و ۱۵ درصد باقی مانده نیز توجیه تجاری سازی ندارد. این مقام 
مسوول وزارت نفت ادامه داد: در دولت کارگروه صادرات خدمات فنی مهندسی شکل گرفته 
و سبب شده که از وارد کننده به صادرکننده تبدیل شویم و با کشورهای مانند ونزوئلا، 

روسیه، چین، عراق و سوریه مبادلات تجاری داشته باشیم.
وی با اشاره به پالایشگاه های فراسرزمینی گفت: در تلاشیم با پتروشیمی ونزوئلا قرارداد 
همکاری امضا و همچنین نسبت به بازســازی فاز ۲ پالایشگاه »ال پالیتو« ونزوئلا اقدام 
کنیم. در سوریه نیز پس از نتیجه رسیدن پالایشگاه »حمس« ۲ پالایشگاه دیگر را نیز 

مد نظر داریم.
مدیرکل نظام تامین و تجاری سازی فناوری وزارت نفت اظهار داشت: همچنین در آفریقای 
جنوبی، عراق هم منتظر خبرهای خوب در حوزه صادرات محصولات دانش بنیان هستیم.

هوشمصنوعیبهمیانخودروسازانآمد
اکسپنگ، ســازنده خودروهای برقی چینی اعلام کرد که امسال ۴۰۰۰ نفر را استخدام 
خواهد کرد و میلیون ها یوان در هوش مصنوعی سرمایه گذاری خواهد کرد زیرا به دنبال 

جان سالم به در بردن از رقابت در بزرگترین بازار خودروی جهان است.
کارکنان بیشتر، نشان دهنده افزایش ۲۵ درصدی نیروی کار سازنده خودروهای برقی 
تحت حمایت فولکس واگن از آخرین تعداد ۱۵ هزار و ۸۲۹ نفر در پایان ســال ۲۰۲۲ 
است. هی شیائوپنگ- مدیرعامل اکسپنگ گفت که این شرکت همچنین ۳.۵ میلیارد 
یوان )۴۸۶.۳۶ میلیون دلار( در تحقیق و توسعه هوش مصنوعی برای رانندگی هوشمند 
سرمایه گذاری خواهد کرد و قصد دارد تا حدود ۳۰ محصول جدید یا مدل اصلاح شده را 

طی سه سال عرضه کند.
او افزود در مواجهه با وضعیت بدبینانه اقتصاد کلان، بسیاری از شرکای تجاری عقب نشینی 
می کنند و از سرمایه گذاری می ترسند. من فکر می کنم این فرصتی برای توسعه ماست. 
در سال ۲۰۲۴، ما روند را کاهش خواهیم داد و در سه ماهه چهارم یا قبل از آن وارد یک 
چرخه مثبت پرسرعت خواهیم شد. برنامه های توسعه اکسپنگ با رقبایی که برای کاهش 
هزینه ها رقابت می کنند، در تضاد است. تقاضا در بزرگترین بازار خودروی جهان علیرغم 

تخفیف های مجدد به رهبری تسلا، همچنان کاهش می یابد.
نیو، یکی دیگر از تولیدکنندگان خودروهای برقی چینی، در ماه نوامبر گفت که نیروی کار 
خود را ۱۰ درصد کاهش می دهد تا در بحبوحه رقابت رو به رشد، کارایی را بهبود بخشد. 
خودروسازان در چین در مواجهه با تقاضای ضعیف تر در داخل، به صادرات به عنوان نیروی 
محرکه برای رشد نگاه کرده اند اما نفوذ رو به رشد چین به عنوان یک صادرکننده خودرو 

باعث ایجاد مشکل در خارج از کشور شده است.
وزارت بازرگانی چین اوایل این ماه گفت که صنعت خودروهای انرژی جدید را تشویق 
می کند تا به محدودیت های تجارت خارجی پاسخ دهد و با شرکت های خارج از کشور 
همکاری کنــد، در حالی که اروپا در مــورد یارانه های چینی بــرای این بخش تحقیق 
می کند. بر اســاس گزارش رویترز، فولکس واگن در ماه جولای اعــلام کرد که حدود 
 ۷۰۰ میلیون دلار در اکسپنگ سرمایه گذاری کرده و ۴.۹۹ درصد از سهام این شرکت 

را خریداری خواهد کرد.

استفادهازموبایلدرمدارسانگلیسممنوعمیشود
وزارت آموزش انگلیس دستورالعمل جدیدی ارائه کرده که به معلمان اجازه می دهد تا 

استفاده از موبایل توسط دانش آموزان در کلاس درس را ممنوع کنند.
این در حالی است که وزرای این کشور خواســتار ممنوعیت این دستگاه ها در مدارس 
هستند. این دستورالعمل که غیرتقنینی است، مدیران مدارس را درباره چگونگی ممنوعیت 
استفاده از موبایل نه تنها هنگام آموزش بلکه در زمان استراحت ناهار نیز راهنمایی می کند. 
همچنین این دستورالعمل به کارمندان مدارس اجازه می دهد در صورت لزوم کیف های 
دانش آموزان برای یافتن موبایل را جســتجو کنند و در متن آن آمده است؛ مدیران می 
توانند و باید موبایل ها و دستگاه های مشابه را به عنوان بخشی از خط مشی قوانین مدرسه 
شناسایی کنند. جیلین کیگان وزیر آموزش انگلیس که در اکتبر ۲۰۲۳ متعهد به ایجاد 
تغییراتی در ممنوعیت موبایل در مدارس در اکتبر ۲۰۲۳ شده بود، دستورالعمل جدید را 

یک گام مهم خواند. در آن زمان چنین تعهدی با شک و تردید روبرو شد.
هم اکنون در انگیس مدیران مدارس به طور جداگانه می توانند درباره سیاست های مربوط 
به موبایل و ممنوعیت آن در موسسات آموزشــی تحت نظارت خود تصمیم بگیرند. اما 
کیگان در یک سند اعلام کرد شفافیت و هماهنگی برای معلمان فراهم می کند و هم اکنون 
اختلاف زیادی شیوه مدیریت استفاده از موبایل توسط دانش آموزان در مدارس مختلف 
وجود دارد. وزیر آموزش انگلیس در بیانیه ای اعلام کرد: مدارس اماکنی برای یادگیری 
کودکان هستند و موبایل ها در ساده ترین شکل خود یک حواس پرتی در کلاس درس به 
حساب می آیند. ما به معلمان سخت کوش ابزارهایی می دهیم که به بهبود رفتار دانش 

آموزان و تدریس کمک می کند.

اخبار

دبیر شــورای عالــی فضای 
مجازی گفت: بخش خصوصی، 
فعالان و یا نمایندگی آنها در 
خارج از کشــور می توانند به 
عنوان واســطه، مذاکراتی را 
با ســکوهای خارجی انجام دهند. به گزارش مهر، سید 
محمد امین آقامیری با اشاره به مصوبه اخیر شورای عالی 
فضای مجازی گفت: در ایــن مصوبه بخش اول مربوط 
به بحث مزیت بخشــی و عوامل مؤثر در بهبود کیفیت 
سکوها است که دســتگاه ها مکلف شدند این شرایط را 

فراهم کنند.
دبیر شورای عالی فضای مجازی خاطرنشان کرد: بخش 
دیگر خدمات است؛ یکی از نکاتی که بسیاری از کاربران 
سکوهای ایرانی بارها درخواست داشتند، اضافه شدن 
خدمــات پرکاربرد به سکوهاســت تا افــراد و کاربران 

خدمات و نیازمندی های خود را برطرف کنند.
وی ادامــه داد: مبحث بعدی که یک مرحله آن ســال 
گذشته اعلام شــد، درباره ســکوهای خارجی است؛ 
ســکوهای خارجی بر سه قســم هستند دســته اول 
سکوهای آزاد هستند که قوانین کشور را رعایت می کنند. 
برخی دیگر ســکوهایی اند که قوانین کشور را رعایت 
نمی کنند و در این باره مقرر شــد ســاز و کاری تعریف 
شود. سال پیش اعلام شد که اینها باید در داخل کشور 

نمایندگی بزنند و مقررات کشور را رعایت کنند.
اقامیری افزود: در مصوبه اخیر یک راهکار دیگری اعلام 
شد مبنی بر اینکه بخش خصوصی، فعالان و یا نمایندگی 
اینها در خارج از کشــور به عنوان واسطه مذاکراتی را با 

این سکوها انجام دهند. کشــورهای دیگر در اتحادیه 
اروپا یا مثل هند، چین، کانادا و امریکا به همین شــکل 
عمل می کنند و سکوها ملزم هستند قواعد سرزمینی را 
رعایت کنند. بنابرین در این مصوبه قرار شد به جز مالک 
کسان دیگری مســئولیت را برعهده بگیرند و از داخل 

مجوز بگیرند.
وی در ادامه توضیح داد: روش دیگر نیز از مسیر ابزارهای 
فنی اســت که در این مورد بحث پوســته مطرح شده 
است اما این روش بسیار فراتر است و محدود به پوسته 

نمی شود.
اقامیری در ادامه خاطرنشــان کرد: مبحث دیگر بحث 
تحریم ها و مختل شدن دسترســی مردم به بخشی از 
خدمات به دلیل تحریم هاســت که وزارت ارتباطات ۲ 
سازکار را در این خصوص در نظر گرفته است و قرار شده 
ساز وکارهای رایگان برای همه مردم فراهم شود و اگر 
بخش خصوصی هم خواست می تواند با دریافت مجوز 
ابزارهای تحریم شکن را توسعه دهد و این حوزه هم یک 

حوزه اقتصادی شود.
دبیر شورای عالی فضای مجازی در پاسخ به این سوال 
که آیا مشخصاً با مصوبه اخیر شبکه های اجتماعی مثل 
اینســتا و واتس اپ رفع فیلتر خواهند شــد، گفت: هر 
سکویی از این قالب در مصوبه استفاده کند؛ این سکوها 
می توانند خودشان نمایندگی در ایران ایجاد کنند و یا 
بخش خصوصی می تواند با آنها مذاکره کند و این سکوها 

باید چهارچوب را قبول کنند.
وی افزود: بنابرین هر ســکویی که چهارچوب قوانین و 
مقررات ما را با ۳ راهکار ایجاد نمایندگی یا از طریق واسط 
)بخش خصوصی( و یا ابزارهای فنی قابلیت پیاده سازی 
قوانین و مقررات کشور داشته باشد در دسترس عموم 

مردم قرار می گیرد.

دبیر شــورای عالی فضای مجازی همچنین گفت: اگر 
دستگاهی در پیاده سازی دستورالعمل های مربوط به 
امنیت سایبری قصوری داشته باشد و یا ترک فعل صورت 

گرفته باشد، با آن دستگاه برخورد خواهد شد.
ســید محمد امین آقامیری در پاسخ به سوالی مبنی بر 
اینکه از آنجا که فرماندهی امنیت سایبری کشور بر عهده 
مرکز ملی فضای مجازی است، در یکسال اخیر چندبار 
شاهد حمله سایبری و به ارگان های مختلف بودیم، مرکز 
برای ارتقای امنیت سایبری و ساماندهی آن چه برنامه ای 
دارد، گفت: مسئولیت حفاظت و پیاده سازی ضوابط و 
مقررات ابلاغ شده بر عهده بالاترین مقام دستگاه است؛ 
یعنی چارچوب قوانین، ضوابط و دســتورالعمل توسط 
مرکز ملی مشخص و توسط دستگاه پیاده سازی می شود.

 آقامیــری افزود: حــال در این بین اگر دســتگاهی در 
پیاده سازی دستورالعمل قصوری داشته باشد و یا ترک 

فعل صورت گرفته باشد، با آن دستگاه برخورد خواهد 
شد. دبیر شورای عالی فضای مجازی ادامه داد: حملات 
سایبری که در این مدت رخ داده، برخی به دلایل طراحی 
و معماری بوده و برخی دیگر به دلیل هجمه های دشمنان 
بوده است. خیلی سربســته عرض می کنم در شرایطی 
که ما شاهد توســعه جدی این حوزه هستیم، دشمن 
حرکت های متعدد و وسیعی را در یکسال گذشته انجام 
داده ولی خداروشکر اکثراً مدیریت شده و در برخی موارد 

هم اتفاقات ناگواری رخ داده است.
وی ضمن بیان این مطلب که اجرای دستورالعمل حریم 
خصوصی می تواند در حفظ داده های مردم برای مقابله 
با حملات سایبری مؤثر باشد، ابراز امیدواری کرد که با 
بهبود سطح امنیت در دســتگاه های مختلف و رعایت 
نکات شاهد حملات ســایبری و مواردی از این دست 

نباشیم.

بخشخصوصیواسطمذاکرهباسکوهایخارجیمیشود

توسعه ابزارهای تحریم شکن
News kasbokar@gmail.com

معاون امور مستعدان و آینده سازان بنیاد ملی نخبگان 
از بهره مندی ۲۵ هزار نخبه از طرح جایگزین خدمت 
سربازی نخبگان از زمان اجرا تا امروز خبر داد و گفت: 
سه هزار نخبه فارغ التحصیل دانشگاهی امسال از این 
طرح استفاده کردند، یعنی سه هزار نخبه درگیر انجام 
پروژه پژوهشی جدی و حل مسائل مربوط به حوزه های 
مختلف کشور اعم از صنعتی، دفاعی و دانشگاهی شدند.

رسول محمدقلی با بیان اینکه چند سالی است که طرح 
شهید صیاد شیرازی برای نخبگان به منظور تعریف پروزه 
جایگزین خدمت سربازی با همکاری مرکز نخبگان ستاد 
کل نیروهای مسلح و همکاری دانشگاه عالی دفاع ملی 
در بنیاد ملی نخبگان تعریف شده است، افزود: ما در واقع 
طبق مکانیزم شناسایی موجود نخبگان دانش آموخته که 
از رزومه ظرفیت کار جدی پژوهشی و عملکرد مناسب در 
فضای دانشگاهی برخوردار هستند پس از فارغ التحصیلی 
می توانند تقاضای جایگزین خدمت خود را به بنیاد ملی 

نخبگان ارائه کنند.
وی ادامه داد: پس از این بنیــاد ملی نخبگان پرونده و 
درخواســت های متقاضیان را بررسی و افرادی که در 
عین توانمندی علمی و تحصیلی از توان پژوهشی جدی 

برخوردار هســتند را به مرکز نخبگان نیروهای مسلح 
معرفی می کند. معاون امور مســتعدان و آینده سازان 
بنیاد ملی نخبگان تاکید کرد: مرکز نخبگان نیروهای 
مسلح با پیگیری و مذاکره با دانشگاه ها و مراکز مختلف 
دفاعی و بسیاری از شرکت ها و وزارتخانه های مختلف، 
نیازهای آنها را با توجه به فضای تحقیق و پژوهشــی 
مختص خود آنان که نخبگان می توانند آنها را برطرف 
کنند، احصاء کرده اســت و نخبگان را به این مجموعه 
ها معرفی می کنند. محمدقلی با یادآوری اینکه زمان 
آموزش نخبگان خاص و کوتاه و حداکثر ۲۰ روزه است، 
تصریح کرد: خدمت وظیفه آنها یک سال است و خیلی 
حضور فیزیکی نخواهند داشــت و یک استاد راهبر و 

مشاور نیز در کنار آنها خواهد بود.
وی خاطرنشان کرد: امسال تقریبا سه هزار نفر از افراد 
مســتعد و نخبه فارغ التحصیل دانشــگاهی از پروژه 
جایگزین خدمت اســتفاده کرده اند، این بدان معنی 
است که در ســال جاری ســه هزار نخبه درگیر انجام 

پروژه پژوهشی جدی و حل مسائل مربوط به حوزه های 
مختلف کشور اعم از صنعتی، دفاعی و دانشگاهی شدند.

معاون امور مستعدان و آینده سازان بنیاد ملی نخبگان تا 
امروز نزدیک به ۲۵ هزار پروژه جایگزین خدمت توسط 
این سازوکار طراحی شده توسط بنیاد ملی نخبگان و 
مجموعه نیروهای مســلح در حوزه های مختلف طبق 
سهمیه در نظرگرفته شده برای فارغ التحصیلان حوزه 
های مختلف از جمله فنی مهندسی، پزشکی و تجربی 
و انسانی تعریف شده است که در حال انجام است و این 

برای کشور برکات جدی برخوردار است.
محمدقلی در ادامه بیان اینکه طرح جایگزین خدمت 
شامل نخبگان داخل و خارج کشــور می شود، افزود: 
این طرح شامل سه گروه می شــود که دو گروه آن در 
داخل کشور هستند و یک گروه نخبگان خارج از کشور 
هستند. وی به دو گروه نخست در داخل کشور که می 
توانند از طرح جایگزین خدمت سربازی استفاده کنند، 
اشاره کرد و اظهار داشت: گروه اول شامل افرادی است 

که صرفا روی یک طرح پژوهشی احصاء شده کار می 
کنند و بخش دوم نیز نخبگانی هستند که در شرکت 
های دانش بنیان به عنوان ســرباز فناور بر روی طرح 

های جدی مشغول به خدمت می شوند.
معاون امور مستعدان و آینده سازان بنیاد ملی نخبگان 
با اشاره به گروه سوم نخبگان که می توانند شامل طرح 
جایگزین خدمت سربازی شوند، تصریح کرد: این گروه هم 
شامل افرادی است که در دانشگاه های مطرح دنیا تحصیل 
کرده اند و مشکل خدمت سربازی دارند که طبق ساز و کار 
طراحی شده توسط بنیاد ملی نخبگان و نیروهای مسلح 
اگر آنها به کشور آمده و در انجام یک پروژه داخلی مشارکت 
علمی با یک دستگاه یا مجموعه علمی پژوهشی مشارکت 

کنند این کار جزو سربازی آنها محاسبه خواهد شد.
محمدقلی گفت: شناسایی این افراد با همکاری بنیاد 
ملی نخبگان ازطریق یک درگاه تعریف شــده توسط 
مرکز تعاملات بین المللی معاونــت علمی، فناوری و 
اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری در حال انجام 
است و پس از شناســایی این افراد، بنیاد ملی نخبگان 
هماهنگی لازم را با ستادکل نیروهای مسلح برای انجام 

پروژه های راهبردی انجام خواهد داد.

محققان ترکیه برجســتگی هایی را روی سلول های 
خورشیدی شبیه سازی کرده اند که جذب نور را تا ۶۶ 
درصد بیشتر می کند. کارآمدی سلول های خورشیدی 
با کمک برجســتگی هایی روی آنها بیشتر می شود. 
پژوهشی جدید نشان می دهد برجستگی های کوچک 
روی سطح سلول خورشیدی ارگانیک می تواند میزان 
کارآمدی آن را تا دو ســوم ارتقا دهد و نــور را از زاویه 

وسیع تری جمع آوری کند.
سلول های خورشیدی معمولا مسطح هستند و به این 
ترتیب سطح در معرض نور خورشــید، در هر زمان از 
روز ارتقا می یابد. این طرح زمانی بیشترین کارآمدی 

را دارد که خورشید در زاویه خاصی قرار داشته باشد، 
بنابراین پنل ها می توانند به طور معمول بین ۱۵ تا ۴۰ 
درجه بچرخند تا به بیشــترین میزان نور خورشید در 

روز دست یابند.
محققان سعی کردند با به کارگیری اشکال دیگری برای 
سطح از جمله تعبیه نانوپوسته های کروی سیلیکا، نور 
خورشــید را جذب کنند و به گردش درآورند. به این 
ترتیب می تواند انرژی بیشتری جذب کند. پژوهشگران 
دانشــگاه عبدالله گل ترکیه در تحقیقی جدید شبیه 
ســازی های پیچیده ای از چگونگی ارتقای کارآمدی 
سلول های خورشــیدی با کمک برجستگی ها انجام 

دادند. آنها ســلول های فتوولتائیک را با نوعی پلیمر 
ارگانیک به نام P۳HT:ICBA  به عنوان لایه فعال روی 
یک لایه آلومینیوم و بســتری از PMMA ساختند 
که با یک لایه محافظ شــفاف از اکســید قلع ایندیم 
)ITO( پوشانده شده بود. این ساختار ساندویچی کل 

برجستگی یا پوسته نیم کره شکل راپوشاند.
در مرحلــه بعد پژوهشــگران یک تحلیــل عنصری 
محدود ســه بعدی)FEA(  انجام دادند که عناصر یک 
سیستم پیچیده را به قطعات قابل مدیریت تبدیل می 
 کند تا بتوان آنها را بهتر شبیه ســازی و تحلیل کرد. 
ســلول هــای خورشــیدی دارای برجســتگی در 

مقایســه با نمونــه هایی با ســطح صاف بــا توجه به 
قطبش نــور در جــذب نــور ۳۶ و ۶۶ درصــد ارتقا 
یافتند. برجســتگی هــای مذکــور در مقایســه با 
سطوح صاف، از جهات بیشــتری نور را جذب کردند 
 و در نتیجــه پوشــش زاویــه ای نور بــه ۸۲ درصد 
رسید. هرچند محققان نســخه فیزیکی از سلول های 
خورشیدی را نساخته اند، اما اگر این اصول در واقعیت 
نیز کارآمد باشد، نه تنها برای سلول های خورشیدی 
سقفی بلکه در سیســتم هایی با قابلیت تغییر شرایط 
نور مانند گجت هــای پوشــیدنی الکترونیکی مفید 

خواهدبود.

اپل در اتحادیه اروپا با جریمه ای حدود ۵۳۹ میلیون 
دلار)۵۰۰ میلیــون یورو( و ممنوعیــت عملکردهای 
ضدرقابتی اپ استور برای سرویس های پخش موسیقی 

روبرو می شود.
۵ منبع آگاه اطلاع داده اند کمیســیون اتحادیه اروپا 

ایــن رای را در اوایل ماه آینده میــلادی اعلام خواهد 
کرد. تحقیقات منجر به رای مذکور از یک شکایت آنتی 
تراست در سال ۲۰۱۹ میلادی سرچشمه می گیرد که 

توسط اسپاتیفای ثبت شد.
محور شــکایت قوانین اپ اســتور بود که در آن اجازه 

نمی داد توسعه دهندگان مشتریان را به سمت گزینه 
های حق اشتراک جایگزین خرید در اپ هدایت کنند. 
گزینه های خریــد خارج از اپ ارزان تر بود و توســعه 
دهندگان مجبور نبودند کارمزد ۳۰ درصدی که برای 
پرداخت در اپ به اپل پرداخت مــی کردند را جبران 

کنند. اپل بعدا این محدودیت ها را آســان تر کرد. به 
نوشته نشریه فایننشال تایمز کمیسیون اتحادیه اروپا 
مدعی خواهد شــد اپل قانون آنتی تراست منطقه را 
 شکســته و شــرایط تجاری ناعادلانه برای رقبا ایجاد

 کرده است.

معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم گفت: حوزه بین الملل 
حوزه کلیدی برای توسعه ظرفیت های اقتصاد دانش بنیان 
اســت. به گزارش مهر به نقل از وزارت علوم، آیین تکریم 
علیرضا زرسواندی مدیرکل ســابق دفتر پشتیبانی امور 
فناوری و نوآوری وزارت علوم و معارفه امین عبداله زاده 
به عنوان مدیرکل این دفتر با حضور سجاد محمدعلی نژاد 

معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم برگزار شد.
معاون فناوری و نوآوری وزارت علوم در این آیین تکریم و 
معارفه گفت: حوزه بین الملل حوزه کلیدی برای توسعه 
ظرفیت های اقتصاد دانش بنیان اســت و دارای اهمیت 
ویژه ای اســت. یکی از ســتون های اصلی ما در توسعه 
پارک های علم و فناوری و واحدهای فناور مستقر در آنها، 

حوزه بین الملل است.

وی بر لزوم سرمایه گذاری ویژه بر روی معادن و کانی بعد 
از بخش نفت و گاز تاکید کرد و گفت: مقام معظم رهبری 
نیز بر این موضوع تاکید داشته اند چرا که در حوزه معدن 
ظرفیت ها و منابع خوبی داریــم و این موضوع یک هاب 

ویژه است.
معاون فناوری و نوآوری وزارت علــوم ضمن قدردانی از 
اقدامات دکتر زراسوندی مدیرکل پیشین دفتر پشتیبانی 
امور فناوری و نوآوری این وزارت گفت: دکتر امین عبداله 
زاده مدیر جدید این دفتر، فردی جوان و پرانرژی است و از 
وی انتظار می رود با پیگیری ویژه جهت تحقق ماموریت ها، 
توسعه جریان اقتصاد دانش بنیان و توسعه زیرساخت ها 
و حل نیازمندی های توســعه فناوری و نوآوری گام های 

اساسی بردارد.

در ادامه علی خیرالدین مشاور عالی وزیر علوم، تحقیقات 
و فناوری نیز در این مراسم ضمن تبریک ایام شعبانیه به 
تاریخچه شکل گیری معاونت فناوری و نوآوری وزارت علوم 
اشاره کرد و گفت: دفتر پشتیبانی امور فناوری و نوآوری 
پس از جدایی دو معاونت پژوهــش و فناوری این وزارت 

ایجاد شده است.
علیرضا زراسوندی مدیرکل پیشین دفتر پشتیبانی امور 
فناوری و نوآوری نیز ضمن ارائه گزارشی از فعالیت های این 
دفتر اظهار داشت: در این دفتر با وجود تعداد کم نیروی 
انسانی و با تلاش شبانه روزی همکاران و با یاری پارک های 
علم و فناوری فعالیت های بسیار مطلوبی انجام شده است.

در ادامه امین عبداله زاده مدیرکل دفتر پشــتیبانی امور 
فناوری و نوآوری نیز در این مراسم با اشاره به فضای نوآوری 

و فناوری گفت: همواره علاقه مندی و دغدغه رشد فضای 
نوآوری و فناوری کشور را داشته ام و اعتقاد دارم در یک 
دهه آینده دانشگاه ها نیز به سمت اولویت قرار دادن فضای 

نوآوری و فناوری تغییر جهت خواهند داد.
مدیرکل دفتر پشتیبانی امور فناوری و نوآوری وزارت علوم 
در ادامه این مراسم گفت: علم و دانش باعث ایجاد فناوری 
و نوآوری می شود، فناوری و نوآوری باعث بهره وری و در 
نهایت بهره وری رشد اقتصادی کشور را به همراه می آورد. 
وی تاکید کرد: تکنولوژی یا همان فناوری، اســتفاده از 
دانش علمی برای تولید محصول جدید است. با فناوری 
و نوآوری اهداف عملی در صنعت دنبال می شوند که این 
شامل استفاده از ابزارها، روش ها و فرآیندهایی برای تولید 

محصولات یا ارائه خدمات است.

بهره مندی ۲۵ هزار نخبه از طرح جایگزین خدمت سربازی

محققان کارآمدی سلول های خورشیدی را افزایش دادند

اروپا اپل را ۵۰۰ میلیون یورو جریمه می کند

اهمیت حوزه بین الملل برای توسعه ظرفیت های اقتصاد دانش بنیان
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مرضيــه ســنوئي محصــل، يكي از 
30 زن برتر كارآفرين كشــور اســت 
كــه در اختتاميه دومين نمايشــگاه 
نقش آفريني زنان در توســعه پايدار 
از وي تقدير به عمل آمد. نوآوری وی 
طراحي فناورانه جهت توليد اسانس هاست كه به گفته خود آن 
را از طريق تلاش هاي مداوم و گرفتن اطلاعات علمي از مراكز 
دانشگاهي و پژوهشــي، فراگرفته و در ابتدا با نيروي اندكي 
كارش را آغاز كرده و به تدريج آن را گســترش داده است. وي 
مي گويد: كارآفريني مي تواند عامل مهمي براي اشتغالزايي و 

كمك به مبارزه با ياس و نااميدي جوانان باشد. 

درباره شــغل خود مختصري توضیح دهید و بگویید 
چگونه آن را شروع كرده اید؟

شركت اكسير گل سرخ در سال 1384 با ارائه طرحي فناورانه 
و با استفاده از تجارب بيست ســاله تيم كاري خود با فرآوري 
اســانس گياهان و صمغ هاي گياهي و با امكانات مجهز توليد 
اسانس با اســتاندارد هاي بين المللي شــروع به كار كرد. اين 
شركت در مركز رشد پارك علم و فناوري خراسان با دريافت 
پروانه بهره بــرداري از وزارت جهاد كشــاورزي و مجوزهاي 
تاسيس و ساخت از اداره نظارت و غذا و دارو و اداره استاندارد 
در سال 1385 مجوز توزيع اسانس ها، كنسانتره ها، عصاره هاي 
خوراكي، روغني و آرايشي و بهداشتي را دريافت كرد، بعد از 
گذشت 3 سال،  در سال1388  اين شركت با كوله باري از فن 
و تجربه به محل مالكيت صنعتي خود منتقل شــد و به طور 
مســتقل به فعاليت خود ادامه داد. با توجه به نياز روزافزون 
جوامع مختلف بشري به دارو و نيز اثرات سوءمصرف داروهاي 
شيميايي كه منجر به گسترش انوع بيماري ها به ويژه سرطان 
شده، واحد تحقيق و توسعه شركت اكسير گل سرخ با ارزش 
نهادن و حمايــت از خالقيت و نوآوري و تعهد به اســتفاده از 
مواد اوليه كاملا طبيعي با مشــاركت مراكز علمي و پژوهشي 
و مشاوره كارشناسان مجرب در سال 1390 موفق به احداث 
واحد دارويي شد و اميد آن دارد با ساخت فرآورده هاي كاملا 
طبيعــي در جهت ارتقاي ســلامت نســل هاي آينده گامي 
موثر بردارد. شركت اكسير گل ســرخ در سال 1391 موفق 
به دريافــت گواهينامــه GMP دارويي از اداره غــذا و دارو 
شــد. محصولات ما به طور خاص اســانس، عصاره گياهي و 

فرآورده هاي گياهي است. شركت اكســير گل سرخ در سال 
93 جزو شــركت هاي دانش بنيان شــد و توانســت علاوه بر 
توليد داروها به چند طرح فناورانه دســت پيــدا كند. يكي از 
اين طرح هاي پژوهشي اولئورزين زعفران بود كه نخستين بار 
در جهان به فرمولاســيون آن دســت پيدا كرديم. توليد آن 
بازده خوبي مخصوصا در كشــورهاي اروپايي دارد. زعفران از 
محصولات استراتژيك است كه به صورت خام صادر مي شود. 
نانوميكروكپسوله زعفران از طرح هاي ملي است. يكي ديگر از 
محصولات صادراتي ما گزنه است كه براي رفع ورم پروستات 
صادر مي شــود. معجون كندر براي جلوگيري از آلزايمر نيز 
استفاده مي شــود. باريجه در حال حاضر به صورت خام صادر 
مي شود كه مي توانيم به صورت اســانس درآوريم و بعد صادر 
كنيم كه علاوه بر اشتغالزايي فراواني كه ايجاد مي كند، ارزش 
افزوده اي نيز به آن تعلق مي گيرد چون تركيبات باريجه كشور 
ما منحصربه فرد است. شروع به كار شــركت با 3 نفر بود و در 
حال حاضر 35 نفر نيرو داريم و در طرح هاي توســعه آينده 
تصميم بر اين است كه حداقل 50 درصد رشد داشته باشيم. 

در نمايشگاه ها و كنگره هاي زيادي شركت كرده و به امتيازات 
خوبي دست پيدا كرديم و ســعي كرديم محصولات ما جديد 
باشد و پيرو بقيه نباشــيم. ما براي توليد داروهاي با كيفيت 
خوب از مواد اوليه كه ماده موثر خوبي داشــته باشد، استفاده 
مي كنيم. در بخش R&D فرمول هاي مورد نياز براساس كتب 
و منابع گسترده بررســي و بعد از تاييد در اختيار واحد توليد 
قرار مي گيرد. شركت اكسير گل ســرخ شركتي دانش بنيان 
و فناور اســت كه در صنعت فرآوري گياهان دارويي فعاليت 
كرده و اين مسئوليت را احســاس مي كند كه با ايفاي نقشي 
موثر در ارتقای سلامت و تامين بهداشت غذايي كشور، ضمن 
حفظ و كمك به ايجاد نسل هايي ســالم، امانتدار شايسته اي 
براي جوامع آينده باشــد. شركت اكســير گل سرخ علاوه بر 
استفاده از تجارب و دانش فني كارشناسان كه داراي سوابق 
علمي، آموزشي، پژوهشــي و اجرايي در توليد فرآورده هاي 
گياهي هســتند، داراي امكانات مجهز جهت توليد اسانس، 
عصاره، كنسانتره و اولئورزين ها بوده و درجهت توسعه و تهيه 
داروهاي گياهي برنامه ريزي شده اســت. شركت اكسير گل 
سرخ اين رســالت را با تعهد در به كارگيري مواد اوليه كاملا 
طبيعي در توليد محصولات خود محقق می ســازد. بخشــي 
از اين محصــولات عبارتند از: اســانس هاي طبيعي گياهي، 

كنسانتره ها، اولئورزين ها، عصاره ها و داروهاي گياهي. 

مزیت محصولات خود را در چه مي دانید؟
مهم ترين مزيت محصولات ما طبيعي بــودن صددرصد توليدات 
بدون مواد شيميايي و ســالم در جامعه براي توليد اسانس هاست 
كه بايد داراي همه فاكتورهاي استاندارد باشد. حتما مي بايست از 
گياهان سورت شده درجه يك استفاده مي كرديم كه در اين صورت 
از لحاظ اقتصادي مقرون به صرفه نبود، اگر مي خواستيم از زير سورتي 
گياهان كه مقادير نســبتا زيادي بودند و معضلي براي كشاورزان 
محسوب مي شدند، اسانس گيري كنيم، محصول به دست آمده، همه 
فاكتورهاي استاندارد را شامل نمي شد، اين مساله انگيزه اي شد كه با 
تلاش شبانه روزي و انجام آزمايشات بسيار زياد بتوانم راهكاري را بيابم 
كه ضمن استحصال اسانس از ضايعات گياهان به نحوي تركيبات 
اضافي آن را جدا سازي كنم كه بتوانم براساس نياز مشتري و براساس 
فاكتورهاي اســتاندارد مجددا قســمت باقيمانده اين تركيبات را 
مخلوط سازي كنم و به اسانس در رنج استاندارد هاي بين المللي دست 
يابم تا تاييديه علمي اين روش از پژوهشكده علوم و صنايع غذايي را 
دريافت كنم، حاصل اين تلاش توليد اسانس قابل صادرات با ارزش 

افزوده بالا و حل مشكل كشاورزان مبني بر سورت گياهان است. 

با چه سختي ها و موانعي در این شغل مواجه شدید و 
چگونه با آن مقابله كردید؟

ابتدا در ســال 1367 در كارخانه اي كــه از گياهان دارويي 
اسانس استحصال می كرد، مشغول به كار شدم. بـــا توجـه 
بـــه اينكـــه مطالعاتم راجع به اسانس بســيار اندك بود، با 
تلاش هاي شبانه روزي و ارتباط نزديك با مراكز علمي از جمله 
كليه دانشـــكده هاي داروسازي و علوم تهران و مشهد، كليه 
پژوهشكده ها از جمله پژوهشكده صنعت نفت ايران و ارتباط با 
آزمايشگاه هاي داخلي و خارجي توانستم مطالعات كاملي راجع 
به اسانس هاو درصد تركيبات مواد موثره اسانس هـر گيـاه را 
به دســت آورم. نتيجه ديگر اين تلاش هاي شبانه روزي باعث 
شــد كه به طرحي فناورانه جهت توليد اسانس ها دست يابم. 
در ابتدا كارم را با 3 نفر پرسنل كه 2 نفر از آنها دخترانم بودند، 
شــروع كردم و به مرور توانستم اشــتغالزايي بيشتري داشته  
باشم و اكنون با 35 نفر نيرو مشــغول به كار هستم. از طرفي 
طرح پژوهشي توليد اولئورزين زعفران و ساير ادويه جات در 
دستور كار قرار گرفت كه اين طـــرح در پژوهشـكده علوم و 

صنايع غذايي خراسان رضوي در سال 86 به نتيجه رسيد كه 
ثبت اختراع آن با شـماره 014566 دريافـت شده است.  توليد 
اولئورزين زعفران براي نخســتين بار در جهــان و اولئورزين 
ساير ادويه جات براي نخستين بار در ايران بـــه ثمـر رسـيده 
اســت، توليد اين محصولات با توجه به اينكه كشور عزيزمان 
مهد گياهان دارويي به ويژه زعفران اســت، مي تواند ارزآوري 
زيـــادي داشته باشد كه جهت ساخت دستگاه هاي توليد با 
آخرين تكنولوژي نياز به حمايت دارم كه بتوانم طرح هاي فوق 

را تجـاري سازي كنم. 

آرزوي شما براي آینده شغلي تان چیست؟
آرزو دارم روزي برســد كه همه محصولات غذايي و دارويي 

كشورمان از سلامت كامل برخوردار باشــند و ما هم بتوانيم 
يكي از توليدكنندگان آن باشيم. 

توصیه شما به زنان كشور براي كارآفریني چیست ؟
كارآفريني يعني كار براساس نياز جامعه و پژوهش هاي خاصي 
كه بتواند اشــتغالزايي خاصي را ايجاد كند. براي رشــد كار 
بايد سه راس مثلث علم، تجربه و سرمايه وجود داشته باشد. 
يك كارآفرين مي تواند الگويي براي جواناني باشــد كه نااميد 
هســتند.  در كارآفريني تفاوتي براي زن و مرد وجود ندارد، 
هركس بخواهد كارآفرين برجسته اي باشد، بايد خصوصيات، 
تلاش، پشتكار، اعتقاد و ايمان به هدف انتخاب شده و دانايي 

را داشته باشد. 

گفتگوی»كسب وكار« با مرضيه سنوئي محصل، كارآفرين برتر كشور

كارآفريني مبارزه با نااميدي است

صديقه گواهــي، مديرعامــل تعاون 
روســتايي زنان رويش ســبز استان 
خراسان، درباره مشكلات عمده زنان 
روستا در گفتگو با »كسب وكار« به عدم 
دسترســي آنها به اينترنت، اطلاعات 
روز و فناوري هاي نوين اشــاره كرد. وی خواستار اين شد كه 
با توجه به زحمات زنان روســتايي، سهم مشخصي از حقوق و 
مزايا براي آنها در نظر گرفته شود. صديقه گواهي، مديرعامل 
تعاون روستايي زنان رويش ســبز استان خراسان درباره زنان 
روستايي به »كســب وكار«، مي گويد: زنان روستا ستون هاي 
ناپيــداي بهره وري و توليدنــد. آنها در مــزارع دوش به دوش 
مردان شــان كار و تــلاش مي كنند وبســياري از محصولات 
غذايي شهرنشينان را فراهم مي كنند. وي ادامه مي دهد: آنها 
در كنار كار و تلاش در كانون خانواده مادراني مهربانند و براي 
همسران شان زناني پاكدامن، صبور و قانع هستند كه مهرورزي 
 را با تمام وجود بــاور دارند و آن را بــراي تمامي مردم جامعه 

به كار مي گيرند. 
مديرعامل تعاون روستايي زنان روش ســبز استان خراسان 
ادامه مي دهد: هر زن روستايي كانوني از تلاش وكار است كه 
اگر به تاريخ زندگي بزرگان ايران بنگريم، اكثر آنها از دورترين و 
محروم ترين روستاهاي ايرانند و در دامن همين زنان روستايي 
پرورش يافته اند و به مقامات بالا رســيده اند. البته زنان روستا 
توانمندي هاي بالقوه اي هم دارنــد كه به دليل محروميت اين 
زنان از تحصيل و آموزش به فعليت نرســيده اســت. صديقه 
گواهي توضيح مي دهد: ســهم زنان روســتايي از آموزش در 
حدود يك درصد نسبت به شهرهاست و در فقر به سر مي برند 
باوجودي كه به خاطــر زحمت هاي زياد آنهــا و فعاليت هاي 
خستگي ناپذيرشان درواقع مي توان گفت كليد اقتصاد روستا 
و حتي كشور در دستان توانمندشان اســت ولي نه مالكيتي 
دارند و نه چيزي به نام آنها سند خورده است به طوري كه حتي 
از كمترين حقوق هم محرومنــد. وي در توضيح اينكه چگونه 
مي توان به زنان روستايي كمك كرد، مي گويد: دولت ها نقش 
مهمي در ارتقاي جايگاه زنان روستايي دارند اما متاسفانه آنها 
نيز هيچ گاه توجه واقعي به اين قشــر محروم و موثر در اقتصاد 
جامعه نكرده اند و آنچه بوده، چيزی غيــر از خلاصه قوانيني 
كه در لابلاي بوروكراســي و نظام اداري گم شده، نبوده است. 
صديقه گواهي، مديرعامل تعاون روســتايي زنان رويش سبز 
استان خراسان در توضيح مهم ترين مشكلات دست وپاگير زنان 
روستايي مي گويد: عدم دسترسي به آموزش هاي لازم در زمينه  
علوم جديد و تكنولوژي هاي مربوط به توليد از جمله مهم ترين 
مشكلات زنان روستايي است. باوجودي كه آنها توليدكنندگان 
محصولاتي هستند كه سالم و ارگانيك است اما اگر به صورت 
دقيق بخواهيم به موضوع نــگاه كنيم آنها بــا كلماتي چون 
ارگانيك، سالم و اصطلاحات رسمي در توليد ناآشنا و بيگانه اند 
يا اينكه اطلاعات شان درباره ويژگي هاي محصولات ارگانيك 
و سالم اندك اســت كه علت عمده آن هم اين است كه آنها از 
فناوري هاي نوين و علمي بي اطلاعند. وي توضيح مي د هد: يكي 

از مشكلات مهم زنان روستا اين است كه حقوق زنان در روستاها 
ناديده گرفته مي شود. گرچه آنها بيشترين سهم را در امنيت 
غذايي كشور دارند ولي عملا حقي از مالكيت يا درآمد ندارند 
و همه منابع در اختيار و انحصار مرد روســتايي است. برخي 
خرده فرهنگ هاي نادرســت و عوامانه در بين روستانشينان 
يا برخي مردان روســتايي حاكم اســت كه باعث شده زنان 
روستايي از بعضي از مزيت هاي شغلي و اجتماعي كه درواقع 
حق آنهاست، محروم باشند. علاوه بر اين مشكل مهم ديگر زنان 

روستايي اين است كه آنها از اينترنت سهمي ندارند و نمي توانند 
محصولات مشــابه آنچه توليد مي كننــد و يافته هاي جديد 
 را در اين خصوص از طريق اطلاعات روز به وســيله اينترنت

ايــن  بياورنــد.  دســت  بــه    
كارآفرين ادامه مي دهد: در روســتا اقداماتي مثل جلوگيري 
از هدررفت منابــع آبي و خاكي، چراي بي رويه گوســفندان، 
فشــار بر مراتع، جلوگيري از آبياري غرقابي، ايجاد توســعه 
حفاظت از منابع طبيعي و محيط زيست روستا و آموزش زنان و 

جوانان، ايجاد مشاغل خانگي، جايگزين كردن تنورهاي گازي، 
فرهنگ سازي درباره جلوگيري از بوته كني با هدف حفظ مراتع 
و جلوگيري از پيشرفت بيابان، كمك به اقتصاد روستا و...  انجام 
می شــود. صديقه گواهي مي گويد: البته در روستاها مزاياي 
زيادي براي كارآفريني موجود اســت مثلا در روستاها نيروي 
كار و منابع اوليه توليد آب، خاك و كارگر وجود دارد، همچنين 
علاقه به كار و تلاش و توليد محصولات متنوع كشــاورزي نيز 

موج مي زند. 

وي در پايــان مي گويــد: در روســتا طرح ايجــاد بنگاه هاي 
اقتصادي زودبــازده و مشــاغل خانگي به صــورت متمركز 
خوب جواب مي دهد و اقتصادي اســت. بايد جوامع روستايي 
توانمند شــده و بــه علــوم و فناوري هاي نوين كشــاورزي 
مجهز شــوند تا خودشــان توليد را مديريت  كنند. بايســتي 
انتقــال يافته هــاي جديد بــه كشــاورزان با حفــظ منابع 
 طبيعي و مراتع و جلوگيري از فرســايش خــاك و بوته كني

 صورت بگيرد. 

»كسب وكار«  بررسي  می كند

زنان  روستايي نيازمند تكنولوژي و آموزش
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آگهی فقدان سند مالکیت
خانم سمیه شاهوار به شماره ملی 0۳۲۲۳0۱0۶۸ ضمن تسلیم 
دو برگ استشــهادیه تصدیق شــده اعلام نموده است که سند 
مالکیت تک برگی ششــدانگ یکدســتگاه آپارتمان مسکونی به 
مساحت ۱۳۹/۸0 متر مربع قطعه ۱۹ تفکیکی به شماره ۳۴۵0۱ 
فرعی از ۱۴۹ اصلی مفروز از پلاک ۳0۷۶۹  فرعی از اصلی مذکور 
واقع در اراضی حــوزه ثبتی شهرســتان کرج به شــماره چاپی 
۵۶0۴۴۲ سری ب ســال 0۱ و شــماره دفتر املاک الکترونیک 
۱۴0۲۲۱۲۳۱0۱۱00۲۵۷۵ مفقود گردیــده و مالک تقاضای 
صدور سند مالکیت المثنی نموده است لذا مراتب به استناد تبصره 
یک اصلاحی به ماده ۱۲0 آئین نامه قانون ثبت در یک نوبت آگهی 
میشود تا چنانچه کسی مدعی وجود ســند مالکیت نزد خود و یا 
انجام معامله نسبت به ملک مذکور باشد از تاریخ انتشار این آگهی 
به مدت ده روز اعتراض خود را ضمن ارائه اصل سند مالکیت به این 
اداره تسلیم تا وفق مقررات عمل گردد بدیهی است چنانچه ظرف 
مدت مقرر اعتراضی واصل نشود و یا در صورت اعتراض اصل سند 
ارائه نگردد سند مالکیت المثنی طبق مقررات به متقاضی تسلیم 

خواهد شد.شناسه آگهی ۱۶۷۲۲۳۴
حسین رضا نوری شاد 
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک ناحیه سه کرج 
از طرف یوسف کشتکاردینه رودی 

ابلاغیه
مدیریت محترم شرکت اندیشه پیروز سنقر 

مدیریت محترم شرکت کیمیاگر شهاب روش
مدیریت محترم شرکت کانی بهرنگ سیروان

مدیریت محترم شرکت هفت آشیان غرب
مدیریت محترم شرکت کوهپایه روبان سبز

مدیریت محترم شرکت کامبوزیا پویش رامش
مدیریت محترم شرکت فوار گستر صحنه

سلام علیکم
به استحضار میرساند مشــاغل درخواستی آقای مظفر پورمند در 
کمیته بدوی مورخ ۱۴0۲/0۹/۲۲مشاغل سخت و زیان آور مطرح

و مورد تائید قرار گرفته است.
مقتضی است به استناد مواد ۳ و ۶ آیین نامه اجرایی مشاغل سخت 
و زیان آورطی مدت ۲ سال نسبت به ایمن سازی و بهسازی محیط 

کار اقدام فرمائید.
رأی کمیته بدوی حداکثر ظرف ۱۵ روز اداری پس از ابلاغ در قالب 
فرم شماره )۴( قابل تجدید نظر خواهی در کمیته تجدید نظر این 
استان می باشد و در غیر این صورت رأی صادره برای اشخاص داخل 
کشور سه ماه و برای افراد مقیم خارج کشور ، شش ماه از تاریخ ابلاغ 
رأی، مطابق قانون آیین دادرسی دادگاههای عمومی و انقلاب در 

امور مدنی، در دیوان عدالت اداری قابل اعتراض است.
هوشیار جوهری
رئیس کمیته بدواری مشاغل سخت و زیان آور
استان کرمانشاه

م الف ۳۹۲۷

مفقودی
برگ ســبز ســواری پژو ۲0۷ مــدل ۱۳۹۷ به شــماره انتظامی 
۴0_۹۱۵ل۴۳ و شماره موتور ۱۷۷B00۳0۹0۶ و شماره شاسی 

۶۵۸0۱۸ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.
)قزوین(

مفقودی
برگ سبز ســواری پژو ۲0۶ آریان مدل ۱۳۸۹ به شماره انتظامی 
۵۵_۳۸۳و۶۹ و شــماره موتور ۱۳۵۸۹000۶۳۴ و شماره شاسی 

۳۶۱۶۲0 مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.
)قزوین(

مفقودی
برگ سبز ســواری پژو ۲0۶ تیپ ۵ مدل ۱۳۹۱ به شماره انتظامی 
۱۱_۲۸۹ب۱۹ و شماره موتور ۱۵۵۹000۶۱0۷ و شماره شاسی 

۴۲۸۶۷۱ مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط است.
)قزوین(

کشاورزي

طلاي سرخ مزارع استان هاي 
خراسان رضوي و جنوبي در 
هر بازاري که عرضه مي شود، 
خریــدار دارد امــا در نبود 
استراتژي و برنامه جامع، بازار 
داخلي زعفران پرنوسان اســت و اعتبار و بیشتر سود 
صادرات آن هم نصیب بیگانگان مي شود. زعفران کاران 
از کمبود بنیه مالي و اینکه مجبورند حاصل دسترنج شان 
را به قیمت ناعادلانه تقدیــم دلالان کنند، مي نالند و 
مسئولان شورای ملی زعفران از نبود حمایت دولتي براي 
ساماندهي بازار داخلي و خارجي زعفران شکوه مي کنند. 
هر سال در روزهاي پایاني مهرماه و آغاز آبان همزمان با 
فصل برداشت زعفران بحث مشکلات دست اندرکاران 
این محصول داغ مي شود اما سوال اینجاست که آیا راهي 
براي سامان دهي بازار داخلي زعفران و رهایي از صادرات 

فله اي آن داریم؟

قیمت زعفران را دلالان تعیین می کنند
محمود سعدي پور که در اســتان خراسان جنوبي به 
کشت زعفران اشتغال دارد، درباره وضعیت کشت وکار 
این محصول به »کسب وکار«، مي گوید: کشت زعفران 
به دلیل نیاز کم به آب، عدم تداخل زمان برداشــت با 
دیگر محصولات و نقدي بودن فروش براي کشاورزان 
اســتان هاي خراســان رضوي و جنوبي که با مشکل 
بي آبي دســت وپنجه نرم مي کنند، جذاب است. در 
سال هاي اخیر اســتان هاي فارس و یزد هم به کشت 
زعفران روي آورده اند. در افغانستان و پاکستان هم با 
توجه به بازار خارجي این محصول، کشت زعفران را 
آغاز کرده اند و پیاز زعفران ایراني به صورت غیرقانوني 
به این کشورها قاچاق مي شود. اگر از کشاورزان داخلي 
حمایت کافي نشود، در سال هاي آینده شاهد واگذاري 
بازار صادرات و حتي بازار داخلي به زعفران افغاني و 
پاکستاني و دیگر کشــورها خواهیم بود. وي مشکل 
عمده زعفران کاران را بي پولي دانست و گفت: به دلیل 
بي پولي مجبوریم محصول مان را به محض برداشت با 
قیمت پیشنهادي دلالان به آنها بفروشیم. سال گذشته 
زعفران را سر مزرعه کیلویي ۳ میلیون تومان فروختیم 

و چند ماه بعد در بازار دلالان آن را کیلویي ۷ میلیون 
تومان فروختند. اگر وزارت جهاد کشاورزي زعفران را 
بخرد و به ما وام بدهد یا صندوقي تاسیس شود که از ما 
حمایت کند، مجبور نمي شویم محصول را به قیمتي 

که دلخواه دلالان است، بفروشیم. 

بازار داخلی زعفران نیاز به ساماندهی دارد
فرشید منوچهري، دبیر شــورای ملی زعفران هم 
نظر این کشاورز را تایید مي کند و به »کسب وکار« 
مي گوید: بازار داخلي زعفران نیاز به ساماندهي دارد 
و این ساماندهي باید توسط وزارت جهاد کشاورزي 
و با همکاري تشکل هایي مثل شورای ملی زعفران 
انجام شــود. منوچهري ادامه مي دهد: تا زماني که 
 سازوکاري براي خرید عادلانه زعفران از کشاورزان 
تعریف نشود، دلالان همه کاره این بازار خواهند بود 
و برقراري شیوه عادلانه خرید هم کاري نیست که از 
تشکل هاي غیردولتي یا خود زعفران کاران ساخته 
باشد چون این کار در مراحل ابتدایي نیاز به حمایت 

مالي دارد و آنها فاقد بنیه مالي لازم هستند. 
دبیر شورای ملی زعفران در پاســخ به اینکه مشکل 
صادرات فله اي زعفران چگونه باید حل شــود، گفت: 
من لفظ فله اي را براي صادراتي که در حال حاضر انجام 
مي شود، نمي پسندم. نباید بازي با الفاظ مانع بررسي و 
تحلیل عمیق موضوع صادرات زعفران شود. این تصور 
که ما زعفران را مثل شن و ماسه به خارج صادر مي کنیم 
و در اسپانیا و ایتالیا و امارات آنها فقط آن را بسته بندي 
مي کنند و با برند خوشان مي فروشند، سطحي دیدن 
ماجرا ســت. وقتي بازرگان خارجي از من ۱00 کیلو 
زعفران مي خرد آن را در بســته هاي یک کیلویي به او 
مي فروشم. این بار به سرعت تاییدیه هاي بهداشتي را اخذ 
مي کند و با کمترین هزینه بیمه و حمل ونقل با هواپیما 
به کشور مقصد ارسال مي شود. در کمتر از ۱0 روز هم 
پول آن به حساب من واریز مي شود اما اگر قرار باشد این 
۱00 کیلو را در بسته هاي یک گرمي صادر کنم، وزن 
بسته بندي آن به صورت تصاعدي بالا مي رود و هزینه 
بیمه و حمل ونقل آن افزایش پیــدا مي کند. از طرف 
دیگر اگر فرض کنیم این زعفران با برند خود من آنجا 

به فروش برسد – که خود این اتفاق مراحلي دارد که در 
ادامه خواهم گفت – حدود ۳ ماه طول مي کشد تا پول 
آن از خرده فروشي ها به عمده فروش برگردد و او هم پول 
مرا بدهد. هیچ صادرکننده اي نمي تواند چنین خوابي را 
براي پولش تحمل کند چون صادرکنندگان ما هم توان 
مالي آنچناني ندارند. صادرکننده اي که بخواهد ۲ تن 
زعفران صادر کند، باید ۱0 میلیارد تومان سرمایه نقدي 
داشته باشد. واقعیت این اســت که صادرکنندگان ما 
چنین سرمایه اي ندارند. حالا فرض کنیم صادرکننده اي 
چنین ســرمایه اي دارد و تحمل خواب ۳ ماهه آن را 
هم دارد. این صادرکننده به مانع ناشناخته بودن برند 
برخورد مي کند. یعني خرده فروش بازار هدف زعفران او 
را نمي خرد و اگر بخرد با قیمت نازل مي خرد و به زیان او 
منتهي مي شود. این صادر کننده باید چند سال هزینه 

کند، تبلیغات کند و برند خود را به بازار هدف بشناساند 
که چنین هزینه اي از صادرکننده ما ساخته نیست. 

زعفران را یك محصول استراتژیك و در 
ابعاد ملي ببینیم

وي با بیان اینکه دولت باید در این زمینه از دست اندرکاران 
صــادرات زعفران حمایــت کند، تصریح کــرد: وقتي 
مي گوییم حمایــت، منظورمان این نیســت که دولت 
براي ما بازاریابي یا برندسازي کند یا وام بلاعوض بدهد. 
ما به عنوان شورای ملی زعفران که متولي غیردولتي این 
محصول هســتیم، طرحي به وزارت جهاد کشاورزي و 
سازمان توسعه تجارت ارائه کردیم که اگر این طرح مورد 
عنایت قرار گیرد، مشکل کشــت وکار صادرات زعفران 
حل مي شود. ما باید زعفران را یک محصول استراتژیک 

و در ابعاد ملي ببینیم. این محصول نیازمند یک صندوق 
حمایتي مختص به خود است. اگر این صندوق تاسیس 
شود، مشــکل حمایت از کشاورزان و ســاماندهي بازار 
داخلي، حمایت از بهینه سازي روش هاي کشت، تحقیق 
و توسعه بهتر شــدن کیفیت زعفران و تعریف بازارهاي 
متنوع براي آن و همچنین مشکل صادرات و برند سازي 
همزمان و طي یک پروسه ۵ ساله قابل حل است. بعد از 
۵ ســال هم دولت مي تواند موجودي خود را از صندوق 
بردارد و اداره آن را کاملا به دست اندرکاران زعفران واگذار 
کند. این طرح متاسفانه مورد توجه مسئولان ارگان هاي 
ذیربط قرار نگرفته است. امید ما این است که با توجه به نیاز 
کشور به صادرات و اهمیتي که زعفران دارد، رویکردهاي 
شــعارگونه به این محصول عوض شود و شاهد حمایت 

واقعي و عملي از آن باشیم. 

»كسب وكار« ازمشكلات كشت وكار و صادرات طلاي سرخ ايران گزارش می دهد 

جاي خالي صندوق ملي زعفران

8 ميليون و 80 هزار تن گندم از 
كشاورزان خريداری شد

مدیرعامل شرکت بازرگاني دولتي ایران گفت: 
۱۵0 میلیارد ریال مانده مطالبات گندم کاران 
از سوي شرکت بازرگاني دولتي ایران تامین 
شد تا به حساب کشــاورزان واریز شود. علي 
قنبري گفت: مبلــغ ۱۵0 میلیارد ریال مانده 
مطالبات گندمکاران از سوي شرکت بازرگاني 
دولتي ایران تامین شد تا به حساب کشاورزان 

واریز شود. 
مدیرعامل شــرکت بازرگاني دولتي ایران اظهار 
داشت: بیش از ۹۴ هزار میلیارد ریال براي خرید 
۸ میلیون و ۸0 هزار تن گندم در سال جاري به 
کشاورزان پرداخت شد. با خرید این مقدار گندم 
و پرداخت کامل بهــاي آن به گندمکاران، فصل 
خرید تضمیني سال ۱۳۹۴ به پایان رسید. وي 
با اشــاره به خرید ۸ میلیون و ۸0 هزار تن گندم 
اعلام کرد: ۱0۲۲ مرکز خرید مستقر در سراسر 
کشور در سال جاري توانستند با تحویل گرفتن 
بیش از یک میلیون و ۳00 هزار محموله گندم 
از کشاورزان، فصل خرید تضمیني گندم داخلي 
را با موفقیت به پایان برسانند. قنبري افزود: رقم 
پرداختي به کشاورزان مبلغ ۹۴ هزار و ۶0 میلیارد 

ریال بوده است. 
به گزارش فارس، مدیرعامل شرکت بازرگاني 
دولتي ایــران تصریح کرد: امســال باوجود 
کاهش بارش ها، با ایجــاد انگیزه و حمایت از 
کشاورزان، حدود یک میلیون و ۴00 هزار تن 
گندم بیشتر از سال گذشته در کشور خریداري 
شد، تا باوجود ذخایر اســتراتژیک این کالا، 
نیازي به واردات گنــدم براي تامین آرد مورد 

نیاز واحدهاي خبازي نداشته باشیم. 

خبر

شیریني ها از جمله خوراکي هایي هستند که همه 
آن ها را دوست دارند و حاضرند حتي قیمت هاي 
بالایي براي آن بپردازند. به همین دلیل شیریني 
فروش ها معمولا کســب وکار خوبي دارند درست 
برخــلاف کشــاورزاني که تولید کننــده اصلي 
محصولاتي هستند که کسب وکار شیریني فروشي ها روي آن مي چرخد. 
علاوه بر کشاورزان، کارخانه هاي تولید قند وشکر نیز از قیمت هاي فروش 
خود راضي نیستند و معتقدند زحمات کشاورز و هزینه کارخانه دار تبدیل 

به سود براي کارخانه هاي شکلات و شیریني و صنایع غذایي مي شود. 

یارانه هایي که بسیار دیرپرداخت مي شوند 
مهدي حاتمي کارشناس صنایع قند شرکت نقش جهان، درباره زنجیره معیوب 
صنایع قند وشکر ایران به »کسب وکار« گفت: در کشــور ما نه کشاورز و نه 
کارخانه دار، هیچ کدام مقصر نیستند. کشــاورزان از اینکه پولشان با تاخیر 
پرداخت مي شود گله مندند و کارخانه ها هم از اینکه دولت یارانه هاي آنان را 
نمي پردازد، شکایت دارند و مي گویند تا دولت پول ما را نپردازد ما هم نمي توانیم 
پول کشاورزان را بپردازیم. وي درباره قیمت فروش شکر گفت: دولت هر ساله 

قیمتي را براي کارخانه ها مصوب مي کند که این قیمت اصلا متناسب با هزینه 
کارخانه نیست و بسیار پایین است. براي جبران این تفاوت قیمت دولت مابه 
التفاوت را باید به کارخانه بپردازد اما این مابه التفاوت علاوه بر ناکافي بودن، 
همیشه بسیار دیر پرداخته مي شود که همین مساله باعث دیرشدن پرداخت 

پول کشاورزان مي شود. این مساله روي تولید سال بعد هم بسیار موثر است. 

واردات سالانه یك میلیون تن شکر
حاتمي درباره امکان خودکفایي کشور در تولید قند وشکر گفت: مصرف سالانه 
شکر در کشور حدود 2میلیون و پانصد هزار تن است که یك میلیون و پانصد 
هزار تن در کشور تولید مي شــود و بقیه از راه واردات تامین مي شود. وي در 
ادامه گفت: ما ظرفیت هاي لازم براي خودکفایي را داریم. وضعیت ما در صنایع 
قند درست شبیه کشور ترکیه اســت که اکنون به خودکفایي کامل رسیده 
است. اما اگر بخواهیم خود را با کشور ترکیه مقایسه کنیم مثل این است که 
بگوییم فوتبال ایران و اسپانیا چه تفاوتي دارند. ترکیه توانسته با برنامه ریزي 
و مدیریت طولاني مدت، در همه بخش هاي کشــاورزي از کاشت، داشت تا 
برداشت، خود را ارتقا ببخشد و به خودکفایي برســد. در واقع اصلي ترین 
عامل مشکلات صنایع قند وشکر در کشــور ما، عدم مدیریت و برنامه ریزي 
درست است. دولت با تعیین قیمت مصوب، با وجود کنترل بازار به کارخانه ها 
ضربه مي زند و با نپرداختن به موقع یارانه ها، موجب اختلال در زنجیره تولید 

مي شود. 

افزایش تعرفه وحمایت از تولید داخل، عامل خودکفایي 
این کارشناس صنایع قند بیان کرد: شکري که با هزینه بالاي آب و برق و گاز 
در کارخانه ها تولید مي شود، کیلویي 2300 تومان فروخته ودر شیریني پزي ها 
و کارخانه هاي صنایع غذایي مصرف مي شود.  قیمت یك کیلو شیریني که 
ماده اصلي آن شکر است، به 30هزار تومان هم مي رسد. این قیمت ها 
اصلا با هم همخواني ندارد.  شیریني فروشــي ها هزینه هاي بسیار 
کمتري نسبت به کارخانه ها دارند ولي سود بیشتري مي برند. وي درباره 
واردات شکر گفت: قیمت واردات شکر بسیار پایین تراز هزینه هاي 

تولید آن در کشور است.
 به همین دلیل عــده اي به صورت گســترده کار واردات شــکر 
را انجام مي دهند. در واقع این یکي از سیاســت هاي کشــورهاي 
صادرکننده شکر اســت که قیمت واردات را بسیار پایین تر از تولید 
 آن در کشورها قرار مي دهندتا این کشورها همیشه به واردات تمایل

 داشته باشندکه دولت باید با افزایش تعرفه ها و حمایت از تولید داخل، 
مانع واردات و ضربه دیدن کشاورزان شود. 

خبات پاداشي از چغندرکاران استان آذربایجان غربي به »کسب وکار« 
گفت: هزینه پارسال کشاورزان، سه ماه است که پرداخت شده است. علاوه 
براین واردات شــکر در فصل برداشت آن، موجب انباشته شدن شکر در 
انبارها مي شود و به همین دلیل کارخانه ها تمایلي به خرید چغندر قند از 

کشاورزان ندارند. 

»كسب و كار« از وضعيت توليد قند و شكر گزارش می دهد

تلخي کام چغندرقندکاران از شكر وارداتي
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روح اله عبدالعلی زاده – تبریز؛مدیرکل فرهنگ و ارشــاد اسلامی 
آذربایجان شــرقی در دیدار با اعضای جدید هیئــت مدیره خانه 
مطبوعات اســتان گفت: پیگیری مسائل و مشــکلات رسانه ها، 

مهمترین وظیفه هیئت مدیره خانه مطبوعات است.
“سیدمحمدحسین بلاغی" در این نشست اظهار داشت: مجموعه 
صنفی خانه مطبوعات به عنــوان فراگیرترین و موثرترین انجمن 
صنفی رویه رقابت ســالم با وحدت کاری را در پیش بگیرد. وی از 
مجموعه اعضای هیئت مدیره این انجمن خواست تا در کنار هم و 
به دور از سلایق شخصی براساس یک منطق درست زمینه انسجام 

بیش از پیش اهالی رسانه را فراهم آورند. بلاغی در ادامه سخنان خود 
بر اهمیت جایگاه رسانه ها در توسعه پایدار استان اشاره کرد و گفت: 
با همدلی و همراهی اهالی مطبوعات استان می توانیم شاهد اتفاقات 
خوبی در حوزه رسانه استان باشیم. وی گفت: با توجه به اینکه خانه 
مطبوعات مورد تائید و حمایت وزارت فرهنگ و ارشاد اسلامی است  
و اینکه نگاه ما بر گفتمان ، وحدت و در کنار هم قرار گرفتن اندیشه ها 
و تبادل نظرها است،  با تکیه بر این ویژگی می توانیم به رفع مشکلات 

و توسعه فعالیت  در حوزه رسانه ها دست یابیم.
مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی استان با اشــاره به اینکه وزارت 

فرهنگ و ارشاد اسلامی درصدد این است تا  فعالان تخصصی در هر 
حوزه را  پای کار بیاورد، تقویت تشکّل  های فراگیر رسانه ای و بهره 
گیری از متخصصان این حوزه را از رویکردهای اصلی این اداره کل 

عنوان کرد.
وی گفت: گسترش و عمق بخشی به فعالیت های جمعی با هدف 
مشارکت فعالان رســانه ای در بهبود فرآیند های مرتبط و افزایش 
توانمندی ها در راستای ارتقای کیفی این حوزه مورد اهتمام است 
و تعامل تخصصی اهالی رسانه و همراهی و همگرایی آنها در نقاط 

مشترک و مبتنی بر رویکردهای فراگیر رسانه ای ضروری است.

مدیرکل فرهنگ و ارشاد اسلامی آذربایجان شرقی :

پیگیری مسائل و مشکلات رسانه ها، مهمترین وظیفه هیئت مدیره خانه مطبوعات است
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استان ها

توسعه تعامل ذوب آهن اصفهان و پارك 
علمی و فناوری دانشگاه آزاد اسلامی

در راستای تعامل و هم افزایی بیش از پیش دانشگاه 
آزاد اسلامی با ذوب آهن اصفهان به عنوان اولین 
تولید کننده فولاد در ایران و همچنین بهره گیری 
از سبد محصولات متنوع ساختمانی این شرکت 
در پروژه های در دست ســاخت دانشگاه، بهروز 
بادکو رییس پارک علم و فناوری این دانشــگاه 
و هیات همراه، یکشنبه بیســت و نهم بهمن ماه 
ضمن حضور در ذوب آهن اصفهان با مســئولین 
این شــرکت دیدار و گفتگو نمودند. مهران قمی 
معاون برنامه ریزی و توسعه ذوب آهن اصفهان در 
این نشست به معرفی بخش های مختلف کارخانه 
پرداخــت و گفت : این مجتمــع عظیم صنعتی 
با روش روز دنیا " کوره بلند" ســبد محصولات 
ساختمانی، انواع ریل مترو و راه آهن سراسری و 
همچنین آرک های معدنی را تولید و به بازار عرضه 
می کند. وی افزود : ذوب آهن اصفهان بر اساس 
تدوین نقشه راه تحولی شرکت، تولید محصولات 
ارزش افــزا را به صورت ویژه در دســتور کار قرار 
داده اســت و هم اکنون تیرآهن بال پهن تا سایز 
H30 در این کارخانه تولید می شود که مزایایی 
از جمله ایمنی بسیار بالا در برابر زلزله ، تسریع در 
ساخت و ساز، کاهش قیمت تمام شده ساختمان ، 
افزایش فضای مفید آن، قابلیت بازیافت مصالح و ... 
را در پی دارد. معاون برنامه ریزی و توسعه شرکت 
تصریح کرد: تولید سازگار با محیط زیست همواره 
ســرلوحه فرایند تولید در کارخانه است و در این 
راستا بر اساس طرح جامع زیست محیطی شرکت 
پروژه های مختلفی را در سه بخش آب، خاک و هوا 

تعریف نموده است.
وی در خصوص اســتفاده از پساب تصفیه شده 
شهرهای اطراف در فرایند تولید شرکت، مجهز 
بودن این مجتمع عظیم صنعتی بــه نیروگاه و 
همچنین دارا بودن بزرگترین جنگل دست کاشت 

در بین صنایع کشور نیز توضیحاتی ارائه نمود.
بهروز بادکو رییس پارک علم و فناوری دانشگاه 
آزاد اســلامی نیز اظهار داشت : این دانشگاه طی 
دوره های مختلف ارتباط بسیار خوبی در زمینه 
های علمی و پژوهشی با ذوب آهن اصفهان داشته 
اســت و در کنار این رویکرد علاقمند هستیم در 
بخش زنجیره ارزش صنعت ســاختمان نیز  به 
صورت تخصصی با ذوب آهن اصفهان به عنوان تنها 
تولید کننده مقاطع ساختمانی در ایران همکاری 
بیشتری داشته باشیم که در این زمینه موافقیت 

معاونت علمی و وزارت علوم نیز اخذ شده است.
وی تصریح کرد : با ایجاد مرکز نوآوری مشترک 
دانشگاه آزاد و ذوب آهن اصفهان و انعقاد تفاهم 
بین این دو مجموعه می توان فعالیت های عملیاتی 
بسیار خوبی را در بخش های علمی و ساخت و ساز 
مهندســی انجام داد که قعطاً ارزش آفرینی را در 

بخش های گوناگون را محقق می نماید.
اکبر پیرستانی معاون فناوری نوآوری دانشگاه آزاد 
اسلامی استان اصفهان در حاشیه این بازدید به 
خبرنگار ما گفت : امروز بازدید بسیار خوبی را در 
خصوص مرکز نوآوری صنعت ساختمان از ذوب 
آهن اصفهان داشتیم و فرایند تولید محصولات 
استاندارد این شرکت را از نزدیک مشاهده کردیم.

وی خاطرنشــان کرد : به وجود صنعت عظیم و 
مدرن مانند ذوب آهن اصفهان در ایران اسلامی 
افتخار می کنیم و پیشــرفت این مجتمع عظیم 
صنعتی در زمینه تولید محصولات ارزش افزا به 

واقع ستودنی است.
 معاون فناوری نوآوری دانشگاه آزاد اسلامی استان 
اصفهان اظهار داشت : با تاســیس مرکز نوآوری 
مشترک بین ذوب آهن اصفهان و این دانشگاه می 
توان یک نقشه راه حرفه ای ایجاد تحولات عظیم 
در صنعت ساختمان رقم زد. وی بیان کرد : استفاده 
از محصولات مدولار سازی شده ذوب آهن اصفهان 
در پروژه های ساختمانی این دانشگاه را نیز دنبال 
می کنیم و در این زمینه به زودی تفاهم نامه ای با 

این مجتمع عظیم صنعتی به امضا می رسد.

اخبار

 ایلام- مدیــرکل ورزش و 
جوانان ایلام از بهره برداری 
3۴ طرح ورزشی استان در 
دولت سیزدهم خبر داد و 
گفت: 3۴ پروژه ورزشــی 

نیز در این استان در دست اقدام است.
شهاب شهبازی در نشست با اصحاب رسانه استان 
ایلام با گرامیداشت هفته جوان اظهار کرد: در هفته 
جوان امسال بیش از ۵0 برنامه فرهنگی – ورزشی 
توسط این اداره کل در مناطق مختلف استان برگزار 

می شود.
وی افزود: این تعداد برنامه با همکاری دستگاه های 
مختلف، هیات ها، سمن ها و سایر سازمان ها در طول 
هفته جوان با هدف الگوسازی از شخصیت حضرت 

علی اکبر)ع( برگزار خواهد شد.
مدیرکل ورزش و جوانان استان ایلام یادآور شد: این 
برنامه ها در راستای تقویت نشاط جمعی با محوریت 
جوانان، افزایش روحیه خودباوری و اعتماد به نفس 
جوان، الگوسازی مناســب و کمک در جهت رشد 
و ارتقای هدفمند و زمینه ســازی افزایش نشــاط 
اجتماعی و امید به آینده جوانان در طول این هفته 

برگزار خواهد شد.
وی تاکید کرد: به مناســبت هفته جوان خدمات 
اماکن ورزشی این استان به صورت رایگان و یا نیم 

بها در اختیار جوانان قرار می گیرد.
شــهبازی با بیان اینکه ۴۴ هیات اســتانی و 3۲۴ 
هیات ورزشی شهرســتانی در ایلام فعالیت دارند، 
گفت: بیش از 3۷ هزار ورزشــکار سازمان یافته در 
رشته های مختلف ورزشی در تعداد هیات ورزشی 

فعالیت دارند.
مدیرکل ورزش و جوانان اســتان ایلام یادآور شد: 
۵۵ نفر از ورزشکاران آقا و ۴۲ نفر از ورزشکار خانم 

استان در یکسال گذشته به اردوهای تیم ملی دعوت 
شده که از این تعداد ۱۸ نفر عضو تیم های ملی در 

رشته های مختلف ورزشی شده اند.
مدیرکل ورزش و جوانان اســتان ایــلام گفت: در 
ابتدای دولت ســیزدهم ســرانه فضای ورزشی در 
استان ۹0 صدم متر مربع بود که امروز این سرانه به 

۹۷ صدم متر مربع ارتقاء یافته است.
شهبازی تاکید کرد: در استان ۲۷۷ مکان ورزشی 
وجود دارد که از این تعداد ۱۲۷ فضای ورزشــی از 
محل ماده ۵ الحاق ۲ و از محل ظرفیت قانونی ماده 
۲۷ نیز سه مکان ورزشی از جمله استخرها به بخش 

خصوصی واگذار شده است.
وی با بیان اینکه یکی از ظرفیت های مهم در راستای 
سرمایه گذاری در حوزه ورزش قهرمانی استان توجه 
به ورزش مدارس در رده های سنی مختلف است، 
یادآور شــد: همکاری و تعامل خوبی بین ورزش و 

جوانان و آموزش و پرورش استان هیات های ورزشی 
و مدارس وجود دارد و در این راســتا طرح ورزش 
زورخانه ای در سطح مدارس اســتان در حال اجرا 
است که امید می رود سرمایه عظیمی برای آینده 

ورزش قهرمانی استان فراهم شود.
مدیرکل ورزش و جوانان اســتان ایلام گفت: طی 
ســال جاری اعتباری بیش از 3۲ میلیــارد ریال 
تسهیلات اشتغالزایی به جوانان استان به تعداد ۵۴ 

نفر پرداخت شده است.
شهبازی افزود: در خصوص اعتبارات استانی نسبت 
به مدت مشابه سال گذشــته ۷۶ درصد اعتبارات 

استانی افزایش یافته است.
وی با بیان اینکه تکمیل طرح های ورزشــی نیمه 
تمام از تاکیدات دولت ســیزدهم اســت، یادآور 
شــد: 3۴ طرح ورزشــی ایلام در دولت سیزدهم 
به بهره برداری رســید و 3۴ پروژه ورزشی نیز در 

این اســتان در دست اقدام اســت. معاون جوانان 
اداره ورزش و جوانــان ایلام نیز در این نشســت، 
گفت: 30 جوان برتــر در حوزه های ورزش، تولید، 
دانــش بنیان و ســازمان های مردم نهاد امســال 
در هفته جوان در این اســتان اوایــل هفته آینده 
 تجلیــل می شــوند و داوری هــا اکنــون در حال

 انجام است.
محمدرضا تردست افزود: جشــنواره جوانان برتر 
ایران زمین از شــاخص ترین برنامه های این هفته 
در مرحله استانی اســت که در آن از جوانان برتر و 
نمونه در حوزه های دانش بنیان، کارآفرینان جوان، 
تولید، هنر، مشارکت های اجتماعی، نخبگان علمی، 

اختراعین و ابتکار تجلیل خواهد شد.
وی تاکید کرد: دیدار و تجلیل از جوانان عرصه دانش 
بنیان و فناوری، نشست با کارآفرینان جوان عرصه 
تولید، تجلیل از نخبگان جوان شهرستان های سطح 
استان و تجلیل از سازمان های مردم نهاد برتر استان 
از دیگر برنامه های شاخص هفته جوان استان است.

معاون جوانان اداره ورزش و جوانان ایلام با اشــاره 
به اینکه هفته جوان به عنوان یــک هفته نمادین 
طرح ریزی شــده و برنامه ریزی ما احیا و مطالبات 
حقوق جوانان در تمام طول سال از طریق برگزاری 
ستادهای ساماندهی، کمیته سامان و… است تا 
بتوانیم بخشی از خواســت های جوانان را اجرایی 

کنیم.
وی اظهار کــرد: همچنین برنامه هــای مختلف با 
محوریت جوان در سطح تمام شهرستان های استان 

برنامه ریزی شده و برگزار خواهد شد.
معاون فرهنگــی و امور جوانــان ورزش و جوانان 
ایلام خاطرنشــان کرد: متمرکز کــردن خدمات 
دســتگاه های اجرایــی و دولــت بــه ســمت 
زیرساخت های مورد نیاز جوانان از جمله اشتغال، 
مسکن و ازدواج و دانش افزایی از جمله اولویت های 

دولت است.

مدیرکل ورزش و جوانان ایلام خبر داد:

 ۳۲ میلیارد ریال تسهیلات اشتغالزایی به جوانان استان پرداخت شد

مدیرعامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان در 
نشست تخصصی سالانه فرماندهان پایگاه های 

بسیج شرکت ملی پالایش و پخش عنوان کرد:
در گام دوم انقلاب باید برای پیشران 

اقتصادی کشور کار و تلاش کنیم
به گزارش روابط عمومــی و بین الملل هلدینگ 
پتروپالایش اصفهان ســومین نشست تخصصی 
سالانه فرماندهان پایگاه های بسیج شرکت ملی 
پالایش و پخش و اعضای شورای حوزه  مقاومت 
بسیج شرکت های پالایشــی با هدف هماهنگی 
برنامه ها بین پایگاه های بسیج و شرکت های تابعه 
در سالن جلسات شهرک شهید محمد منتظری 

اصفهان برگزار شد.
مدیر عامل هلدینگ پتروپالایش اصفهان در این 
نشست گفت: باید توجه داشته باشیم که بسیاری 
ازمشکلات اقتصادی موجود در کشور ناشی از سوء 
مدیریت هاســت و همه چیز مربوط به تحریم ها 
نیست.اگر از زمان انقلاب تاکنون مدیر پروری در 
کشور شــده بود الان با بحران های مختلفی روبه 

رو نبودیم .
دکتر محســن قدیری گفت با تربیــت مدیران 
اســتراتژیک و زبده کمبودهایی که گریبان گیر 
کشور شده است را می توان با تدبیر برطرف کرد. 
مدیران جســور و آگاه می توانند بــا راه حل ها و 
اقدامات، گره ها را باز کنند و با اتکا به توان داخل 
و قطع امید از بیگانگان به توسعه اقتصادی کشور 

کمک کنند.
فرمانده حوزه مقاومت بســیج شهید تندگویان 
هلدینگ پترو پالایش در گفتگو با روابط عمومی 
و بین الملل هلدینگ پتروپالایش اصفهان درباره 
ضرورت توجه به پایگاه های بسیج در پالایشگاه ها 
گفت: مقام معظم رهبری بصیرت، منطقی بودن و 
امیدوار بودن را از خصوصیت های یک فرد بسیجی 
معرفی کرده اســت. وی افزود:بسیج یک حرکت 
منطقی عمیق اسلامی و منطبق بر نیازهای امروز 
اسلام است. حســین پور گفت:حاضرین در این 
برنامه یکروزه پس از برگزاری نشست هم اندیشی 
از بوستان شهدای محمود آباد بازدید و پس از آن 
با حضور در گلستان شهدای اصفهان با آرمان های 
حضرت امام)ره(و شهدای هشت سال دفاع مقدس 

تجدید میثاق کردنند.

مدیرکل اوقاف و امور خیریه مازندران:
جشن های نیمه شعبان در بقاع 
متبرکه مازندران برگزار می شود

 مدیرکل اوقاف و امور خیریه مازندران بااشاره 
به برگزاری ویژه برنامه های مناسبتی در بقاع 
متبرکه اســتان گفت: بقــاع متبرکه میزبان 

جشن های نیمه شعبان هستند.
 حجت الاســلام ابرهیم حیدری جناســمی  
در گفت وگو با خبرنــگاران ضمن تبریک به 
مناســبت فرا رسیدن نیمه شــعبان، سالروز 
میلاد با سعادت منجی عالم بشریت، حضرت 
مهدی  )عج( اظهار کرد: بقاع متبرکه استان 
مازندران آماده برپایی جشن های نیمه شعبان 
هســتند و از اول ماه شعبان جشن های اعیاد 
شعبانیه با حضور گســترده اقشار مختلف در 

این اماکن برگزار شد و همچنان ادامه دارد.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه مازندران با بیان 
اینکه به مناسبت فرارســیدن سالروز میلاد 
مهدی موعود )عج( ،بقاع متبرکه اســتان با 
برگزاری ویژه برنامه هایی مردم را به جشن و 
شادی دعوت می کنند، افزود: این برنامه ها و 
جشن ها با حضور گسترده اقشار مختلف مردم 
به ویژه نسل جوان و نوجوان برگزار خواهد شد.
حیدری با بیان اینکه ویژه برنامه جشن نیمه شعبان 
در بقاع متبرکه و اماکن مذهبی ســطح اســتان 
برگزار می شــود، ادامه داد: بقاع متبرکه اســتان 
به مناسبت نیمه شــعبان آذین بندی می شوند و 
مراسم نورافشانی شب نیمه شعبان نیز در اکثر بقاع 

متبرکه و اماکن مذهبی اجرا می شود.
مدیرکل اوقاف و امور خیریه مازندران در پایان 
با بیان اینکه این جشــن ها با همکاری مراکز 
افق امامزادگان و اداره اوقــاف و امور خیریه 
شهرستان ها برگزار می شود، خاطرنشان کرد: 
مداحی و مسابقه نقاشی ویژه کودکان همراه 
با جایزه، اجرای سرود و پذیرایی با شیرینی و 

شربت نیز جزئی از این برنامه ها است.

اخبار

ایلام - معاون برنامه ریزی، توسعه مدیریت و منابع 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور گفت: 
۲۴ هزار میلیارد ریال اعتبار از محل منابع عمومی 
برای سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری مصوب 
شده که با تخصیص بخشی از این اعتبار تا پایان 
سال مالی ۱۴0۲ برنامه های چهارگانه سازمان در 
اقصی نقاط کشور وارد فاز عملیاتی و اجرا می شود.

“مصطفی جلیلی" در آیین تکریم و معارفه مدیران 
قدیم و جدید اداره کل منابع طبیعی و آبخیزداری 
اســتان ایلام گفت: در برنامه هفتم توســعه طی 
چهار ســال چهار عملیات آبخیــزداری، احیا و 
اصلاح، کاشــت نهال و بیابان زدایی برای بیش از 
۷3 میلیون هکتار از عرصه های ملی کشور انجام 

می گیرد.
وی افزود: عملیات آبخیزداری و آبخوانداری برای 
۲0 میلیون هکتار از اراضی طبیعی با هدف تقویت 
ســفره های زیرزمینی، مهار روان آب ها و کنترل 
سیلاب انجام می شود که در صورت تامین اعتبار 

این ۲0 میلیون هکتار به سه برابر یعنی ۶0 میلیون 
هکتار امکان افزایش دارد و برنامه های مطالعاتی 

برای این اراضی نیز انجام گرفته است.
جلیلی یادآور شــد: همچنین در ســال برای ۵0 
میلیون هکتار از مراتع نیز عملیات اصلاح، حفاظت 
و احیا با هدف جلوگیری از فرسایش خاک، تولید 
علوفه و حفظ فضای ســبز طبیعی و برای ســه 
میلیون هکتار نیز عملیات بیابان زدایی به منظور 
توسعه فضاهای سبز جنگلی و مهار پدیده گرد و 

غبار انجام شود.
معاون برنامه ریزی، توســعه مدیریــت و منابع 
سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور اضافه 
کرد: از دیگــر برنامه های هفتم توســعه تولید و 

کاشت سالانه ۲۵0 هزار اصله نهال است.
جلیلی بیان کرد: افزون بــر ۸3 درصد از اراضی 
کشور معادل ۱3۲ میلیون هکتار تحت مدیریت 
ســازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور است 
و تمام نیروهای شــاغل در بدنه این سازمان اعم 

از رسمی، پیمانی، شــرکتی و سایر قراردادها ۱3 
هزار نفر است که حفاظت و حراست از این عرصه 
گســترده از عهده این افراد خارج است و صیانت 
از انفال طبیعی عزم و مشــارکت همگانی اقشار 

مختلف مردم و دستگاه های دیگر را می طلبد.
وی با اشاره به اینکه انفال میراث و نعمتی گرانبها 
و از دست رفتنی برای تمام موجودات زنده و نسل 
های آینده اســت، تاکید کرد: همه دستگاه ها و 
عموم مــردم در حفاظت از طبیعــت نقش موثر 
و پیش برنده دارند و حفــظ و احیای این میراث 

طبیعی وظیفه ای همگانی است.
رییس ســازمان جهاد کشاورزی اســتان ایلام 
هم گفت: امنیت غذایی رســالت اصلی سازمان 
جهادکشاورزی و دستگاه های تابعه این سازمان 
است و یکی از اصول دســت یابی به غذای سالم 

و ایمن حفظ و صیانت از منابع آب و خاک است.
“حشمت عزیزان" افزود: یکی از مولفه های بسیار 
مهم و حیاتی در حفظ آب و خاک ایجاد پروژه های 

آبخیزداری است که این طرح ها باید کارشناسانه و 
اصولی و با نظارت صاحب نظران خبره انجام گیرد 
که ایلام در این حوزه یکی از استان های پیشرو و 

برتر کشور است.
در این آیین که با حضور مســئولان دستگاه های 
مختلف برگزار شد، یاسم خان محمدیان به جای 

ابراهیم پیرزادیان منصوب شد.

نشســت پیش بینی بهره دهی چاه های نفت و گاز شــرکت بهره 
برداری نفت و گاز غرب مربوط به نیمه  اول سال ۱۴03 بصورت ویدئو 
کنفرانس برگزار شد. در این نشست که با حضور مدیرعامل شرکت 
نفت مناطق مرکزی ایران، مدیرعامل بهره برداری نفت و گاز غرب 
و سایر مدیران ارشد، روســای ستادی و کارشناسان فنی- عملیاتی 
دو شــرکت برگزار شــد، پیرامون فعالیت های انجام شده در نیمه 
دوم سال جاری و اقدامات در دست اجرا در راستای تولید صیانتی، 
عملیات ســطح الارضی و تحت الارضی، مخازن و چاه های تولیدی 
و همچنین تعمیر چاه ها برای نیمه اول ســال ۱۴03 بحث و تبادل 
نظر شد. مدیرعامل شرکت نفت مناطق مرکزی ایران در نخستین 
روز از جلسات پیش بینی بهره دهی چاه های این شرکت در گستره 
عملیاتی شــرکت بهره برداری نفت و گاز غرب ضمن تبریک اعیاد 
فرخنده شعبانیه از زحمات مدیرعامل و مدیران ارشد شرکت بهره 
برداری  نفت و گاز غرب و مجموعه مدیران  ســتاد  در تحقق برنامه 
های پیش بینی شــده و تکلیفــی قدردانی کــرد. مهندس مهدی 
حیدری با اشاره به جایگاه و اهمیت شرکت بهره برداری نفت و گاز 
غرب گفت: مخازن این شرکت بویژه در میادین مشترک از اهمیت 
زیادی برخوردار هســتند و به لحاظ نقش آنها در تولید، موضوعات 

مرتبط با تحت الارض و ســطح الارض آن نیازمند توجه جدی می 
باشد. مدیرعامل شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب راه اندازی ۱0 
حلقه چاه نفتی وگازی میادین دهلران وتنگ بیجار ،حفاری ۲۸ حلقه 
چاه های نفتی د رمیادین  مشترک دهلران و آذر  ، تعمیر بیش از ۱0 
حلقه چاه نفتی درمیادین  دهلران،سرکان،ماله کوه و دانان  را جزو  
مهم ترین برنامه های  پیش بینی تولید نفت و گاز برای ۵ سال آینده 
) ۱۴0۷-۱۴03( بیان کرد و خاطر نشان نمود: استقرار ۵ مجموعه  

M.O.S در چاه های کم فشار میادین مشترک دهلرن وآذر ، تکمیل 
وراه اندازی نمکزدایی و مرکز تفکیک میدان سرکان ماله کوه ، مشبک 
کاری تکمیلی چاه های دانان ،دهلران ونفت شــهر، لرزه نگاری سه 
بعدی میادین سرکان و ماله کوه ، از دیگر برنامه های پیشنهادی می 
باشد.مهندس محمود نصیری درباره برنامه های آتی توسعه ای تولید 
از میادین نفت و گاز غرب یادآور شــد: در طرح توسعه میدان دانان 
)EPCF/EPDF( کماکان نگهداشــت و افزایــش تولید نفت از این 
میدان، افزایش ظرفیت تولید از میدان مشــترک دهلران به  حدود 
۴0 هزار بشکه در روز ،افزایش تولید از میدان مشترک آذر به  حدود 
۵0 هزار بشــکه در روز ، تولید حدود ۱0 هزار بشکه در روز در طرح 
توسعه میادین  سامان، سومار، دلاوران، تکمیل پروژه تقویت فشار 
گاز چشمه خوش و  تقویت فشار گازدهلران را در حوزه نفت و طرح 
توســعه فاز دوم میدان گازی تنگ بیجار، احداث واحد تقویت فشار 
تنگ بیجار و طرح توسعه ای میادین گازی باباقیر و بانکول را در حوزه 
گاز ،  در صدر اولویت های مهم این شرکت قرار دارند.گفتنی است، 
جلسات پیش بینی بهره دهی چاه ها) Forecast( هر ۶ ماه یکبار 
جهت بررسی عملکرد چاه ها و نیز ارائه راهکارهای مناسب برای رفع 

مشکلات و موانع پیش رو برگزار می شود.

تصویب ۲۴ هزار میلیارد ریال اعتبار برای طرح های سازمان منابع طبیعی و آبخیزداری کشور

بررسی پیش بینی بهره وری چاه های نفتی و گازی شرکت بهره برداری نفت و گاز غرب

استان ها
News kasbokar@gmail.com
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 کسب و کار

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »كســب و كار« جهت طرح مســائل و مشــكلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبير راه اندازي كرده است. از اين رو 
شــما خواننده محترم مي توانيد از طريق ارسال نامه به پست الكترونيكي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانيد. 

نامه به سردبير

آيا كساني كه گوشت مي خورند زندگي ناسالمي دارند؟
چرا برخي از افراد كه عمري همه چيزخواري 
كرده اند، ســالم بوده و طول عمر زيادي نيز 
دارند؟ آيا به نظر شــما گياهخــواري باعث 

افسردگي و سستي نمي شود؟
خانم دكتر زرين آذر، فوق تخصص بيماري هاي 
گوارشي از دانشگاه كاليفرنياي جنوبي پاسخ به 

اين سوال را اينگونه مي دهد: 
بله، افرادي كه گوشت مي خورند، زندگي ناسالمي دارند، چراكه امروزه مي دانيم كه 
مصرف گوشت نه تنها براي بدن بلكه براي محيط زيست نيز ناسالم است. اين مساله 
در تجربه به انسان ثابت شده است كه نه تنها محيط دروني بدن ما، بلكه محيط 
بيروني يعني ســياره اي كه در آن زندگي مي كنيم و خوب مي دانيم كه درخطر 
نابودي به واسطه آلودگي هاي مختلف شيميايي و همچنين گاز هاي گلخانه اي 

است، با گياهخواري پاكيزه تر و سالم تر خواهد بود. 
در اينكه چه رژيم غذايي ای باعث سلامتي و طول عمر بشر مي شود، به تك تك افراد 

نگاه نمي كنيم؛ بلكه كل جامعه را به طور عمومی درنظر مي گيريم. 
گياهخواران به طور كلي و عمومي نسبت به گوشتخواران و همه چيزخواران سالم تر 
بوده و از طول عمر بيشتري برخوردارند. حال ممكن است شخص همه چيزخواري 
از فرد گياهخواري بيشتر عمر كرده يا سالم تر باشد، چراكه سلامت و طول عمر به 
فاكتور هاي مختلف و فراواني از جمله عادت هاي فردي، آلودگي هاي محيط زيستي، 
ميزان استرس و فشــار هاي روحي و رواني، فعاليت بدني و البته عوامل ژنتيكي 
بستگي دارد.خير، به نظر من گياهخواري نه تنها باعث افسردگي و سستي نمي شود، 
بلكه برعكس، يك رژيم صحيح گياهخواري باعث سلامت بيشتر جسمي و روحي 
مي شود و من اين را براساس تجربه شخصي خودم و بيماران مختلفي كه در طول 

كار و زندگي حرفه ای خود با آنان سرو كار داشته ام، بيان مي كنم. 
من بيش از 2۰ سال است كه گياهخوارم و افسردگي و سستي 2 لغت يا معنايي 
هستند كه بسيار بسيار با من و جسم و جانم فاصله دارند. همه بيماراني كه با آنها 
در تماس بوده ام، بدون استثنا پس از گياهخوارشدن )گياهخواري به روش صحيح 

يعني حذف غذاهاي ناسالم( احساس سلامت، انرژي و نشاط بيشتري كرده اند. 
اما به شــما توصيه مي كنم كه به حرف من توجه نكرده و خود وارد تجربه و عمل 

شده و امتحان كنيد. 

20 كاري كه نبايد اجازه بدهيد كسي شما را وادار 
به آنها كند

در وب گردي هايم به فهرست بسيار جالبي برخوردم ؛ چيزهايي كه در حين تعامل 
با مردم و اطرافيان، نبايد اجازه بدهيد ديگران بر ســر شما بياورند يا شما را وادار به 

آنها كنند. 
فهرست كردن و تاييد اين نبايدها ساده است اما در مقام عمل، اجراي آنها محتاج 

تجربه و تيزهوشي است: 
۱- نگذاريد ديگران شما را به بحث هاي غيرضروري بكشانند. 

2- نگذاريد ديگران منفي بافي خود را به شما منتقل كنند. 
۳- نگذاريد ديگران نقاط تاريك و زخم هاي زندگي شما را مدام به ياد شما بياورند و 

شما را خجالت زده كنند. 
۴- نگذاريد ديگران مدام اشتباهات شما را فهرست و اعتماد به نفس شما را مختل 

كنند. هيچ كس بدون اشتباه كردن، بزرگ نمي شود. 
۵- نگذاريد ديگران راستي هاي حقيقي را در پيش شما كژ جلوه دهند. 

۶- نگذاريد كسي به شما زور بگويد. 
۷- با دوستاني كه صادق نيستند، دمخور نشويد. 

۸- با كساني كه كارشان دروغگويي است، محشور نشويد. 
۹- با كساني كه تنها هدف شان از معاشرت با شما، سود جستن از توانايي ها و امكانات 

شماست، نگرديد. 
۱۰- كساني را كه تنها به خاطر سرگرمي يا ناچاري با شما طرح دوستي مي ريزند، 

جدي نگيريد. 
۱۱- نگذاريد كسي بين شما و افراد شايسته و صادق قرار بگيريد. 

۱2- نگذاريد كساني كه از شما متنفرند، شما را به وادي نفرت بكشانند. 
۱۳- نگذاريد مردم تخم كينه را در دل شما بكارند. 

۱۴- نگذاريد كسي با آگاهي از گذشته شما، حالاي شما را تباه كند. 
۱۵- نگذاريد ترسوها شما را متقاعد كنند كه تغيير چيز بدي است. 

۱۶- نگذاريد شما را از تعقيب اهداف تان دور كنند. 
۱۷- نگذاريد كسي روياهاي تان را مسخره كند. 

۱۸- نگذاريد كسي شما را از تلاش بيشتر، دلسرد كند. 
۱۹- نگذاريد كسي شما را به چيزهاي سطح پايين قانع كند. 

2۰- نگذاريد كسي بهانه شادي را حتي به خاطر خوشي هاي كوچك از شما دريغ كند. 
منبع : وبلاگ يك پزشك

سلامت

يادداشت وبلاگي

كاركردن بــا افرادي كه بتوانيــد به راحتي رابطه دوســتانه اي با آنها داشــته باشــيد، آرزوي هر كارمندي 
است. مطمئنم همه شــما اكنون سرتان را به نشــانه تاييد تكان مي دهيد ولي متاســفانه هميشه وضعيت 
اينگونه نيســت زيرا شــما مي توانيد دوســتان تان را خودتان انتخاب كنيد ولي دربــاره همكاران تان اين 
توانايي وجود ندارد و با وجود اينكه شــايد برخي  همكاران تان آنقدر خوب باشــند كه تبديل به دوســتان 
هميشــگي تان شــوند، افرادي هم هســتند كه آنقدر وحشــتناكند كه ديوانه تان مي كنند. به من اعتماد 
كنيد، مطمئن هســتم شــما هم حداقل يكي دو نفر از اين آدم ها را در محل كارتان داريد؛ به خاطر همين 
 روش هاي بي عيب و نقصي بــراي رويارويی با چندگونه رايج همكاران آزاردهنده پيــدا كرده ام كه آنها را در

 اختيارتان مي گذارم. 

كسانيكهمدامحرفهايتانراقطعميكنند
اگر گاهی از روي هيجان حرف كســي را قطع و شــروع به حرف زدن كنيم، عيبي ندارد ولي برخي ها دائما 
يك راست وسط كلام بقيه شــيرجه مي روند و براي شــان هم فرقي نمي كند و اين كار را در جلسه، گپ هاي 
خودماني و پشت تلفن مدام تكرار مي كنند. نه تنها اين كار باعث به هم ريختن اعصاب تان مي شود، بلكه چنين 

همكاراني تاثير منفي بر قابليت هاي كاري تان مي گذارند. 

راه حل
دفعه بعدي كه با چنين همكاري صحبت مي كنيد )چه به صورت گروهي و چه رويارو(، نخســتين باري كه 
ميان كلام تان پريد، عكس العملي از خود نشان ندهيد. وقتي بار ديگر اين كار را تكرار كرد، خيلي محكم ولي 
مودبانه بگوييد: »لطفا اجازه دهيد، حرف هايم تمام شود. بعد از آن خوشحال مي شوم نظرات تان را بشنوم« و 

بعد حرف تان را ادامه دهيد. 
و اگر دقيقا بعد از گفتن جمله بالا، رو به بقيه افراد كنيد و به حرف هاي تان ادامه دهيد، مي تواند تاثير بيشتري 
داشته باشد. سپس وقتي حرف هاي تان تمام شد، رو به آن شخص كنيد و با اشاره به وي نشان دهيد مي تواند 

حرفش را بزند. 

افرادفضول
با وجود اينكه در هفته بيش از ۴۰ ساعت كار در كنار همكاران تان باعث ايجاد حس صميميت مي شود ولي 
اين حق را داريد كه جزئيات محرمانه زندگي تان را محرمانه براي خودتان نگه داريد. متاســفانه، افراد فضول 
نمي توانند اين حد و مرز را رعايت كنند و مدام سوال هاي نامربوطي درباره زندگي عاطفي تان، وزن و وضعيت 
سلامتي تان، ميزان دستمزد، تصميم نهايي تان براي بچه دار شــدن و هزار و يك موضوع ديگر مي پرسند كه 

اصلا علاقه اي به بحث كردن درباره شان نداريد. 

راهحل
اگر دوست نداريد دل چنين افرادي را بشكنيد، درمقابل اين قبيل فضولي ها لبخند بزنيد و اين چنين پاسخ 

دهيد: »اگر بخواهيد اين موضوع محرمانه را بدانيد، ديگر نبايد زنده بمانيد.« يا »اين فقط مربوط 
به من و روان شناسم مي شود.« 

ولي شايد دفعات بعد نياز باشــد كمي صريح تر باشــيد. مثلا مي توانيد از اين جملات 
استفاده كنيد: »حقيقتا دوست ندارم در اين مورد چيزي به شما بگويم.« يا »اين يك 
مساله كاملا شخصي است. ترجيح مي دهم درباره چيز ديگري با شما صحبت كنم...« 

و بعد از آن، موضوع بحث را عوض كنيد. 

دلقككلاس
شوخ طبعي در محل كار چيز بسيار خوبي است؛ مگر اينكه در بهره وري تان اختلال ايجاد 

كند. دلقك هاي كلاس دائما مزه پراكني مي كنند و حتي جك هاي بدي مي گويند و به نظر 
مي رسد هيچ چيزي را جدي نمي گيرند و براي شان فرقي نمي كند شرايط چقدر بحراني 

يا دشوار باشد. شايد اين رفتارشان در ابتدا سرگرم كننده به نظر برسد ولي پس از 
مدتي هر چيزي ممكن است، اتفاق بيفتد. 

راهحل
براي سرد كردن حس شوخ طبعي بيش از حدشان، به سادگي 
مي توانيد ديگر جواب شان را ندهيد. وقتي باز هم مزه پراكني 

كردند، لبخند مختصري بزنيد و مسير صحبت را به سمت موضوعات جدي و توليدي بكشانيد. يا وقتي از طريق 
رايانامه يا گفتگوي برخط )چت( با وي صحبت مي كنيد و باز هم مشغول لودگي شد، به راحتي هيچ توجهي 

به حرف هاي نامربوطش نكنيد و فقط به حرف هاي مربوط به كار پاسخ دهيد. 

فرديكهاحساسميكندمديراست
اين قبيل افراد با وجود اينكه از لحاظ سلسله مراتبي، با شما هم تراز هستند ولي مانند مافوق تان با شما برخورد 
مي كنند. هميشه با دستورات جديد، دخالت هاي بيجا و انتقادهاي »سازنده«شان مواجه هستيد. آنها با اين 
كارشان نه تنها در سطوح شخصي دچار ســرخوردگي تان مي كنند، بلكه اختيارات تان را در گروه و حتي در 

مقابل افراد زيردست تان هم تحت تاثير قرار مي دهند. 

راهحل
بايد در فضايي كاملا آرام و به شيوه اي زيركانه با وي صحبت كنيد و پيشنهاد مي كنم اين كار را دور از چشمان 
ديگر همكاران تان انجام دهيد. مثلا كافي شــاپ نزديك محل كارتان، به عنوان يك محل بي طرف و خنثي 

جاي مناسبي است. 
وقتي تنها شــديد، بايد حرف هاي تان را اينگونه آغاز كنيد: »كاملا واضح اســت چقدر به شــركت احساس 
تعهــد مي كنيم و تمايل داريــد با تلاش فوق العــاده، آن را به موفقيت برســانيد و من اين احســاس تان را 
 واقعا تحســين مي كنم.« اگر مكالمه تان را اينگونه محترمانه شــروع كنيد، آن فــرد پذيراي حرف هاي تان 

خواهد بود. 
سپس، اينگونه ادامه دهيد: »با وجود اين، احساس مي كنم انتقادات سازنده تان روي بهره وري من تاثير منفي 
مي گذارند و در اهدافي كه رئيس برايم تعيين كرده است، مداخله مي كنند« و به همراه آن، يك نمونه خاص از 
رفتارهاي اخيرش را مثال بزنيد. حرف هاي تان را با اين جمله به پايان برسانيد: »با وجود اينكه براي نظرات تان 
ارزش قائل هستم، از شما ممنون مي شوم اگر اظهار نظرات تان را فقط محدود به مسائلي كنيد كه مستقيما 

مربوط به شما مي شوند.« 

قلدر
تا اكنون فكر مي كرديد اين قبيل افراد فقط براي دوره دبيرستان تان بودند ولي متاسفانه، چنين افراد قلدري 
را مي توانيد تقريبا در هر محل كاري پيدا كنيد: كساني كه اظهارنظرهاي توهين آميز مي كنند، مرتبا از كارتان 

ايراد مي گيرند، قضاوت تان را زير سوال مي برند و .... 

راهحل
نحوه واكنش تان بايد بستگي به ميزان شدت رفتار قلدرانه آنها داشته باشد. اگر اين رفتارها صرفا محدود به 
اظهارات آزارنده و رايانامه هاي تهاجمي ولي منفعلانه مي شوند، مي توانيد ناديده شان بگيريد يا به آرامي اينگونه 
پاسخ دهيد: »اصلا اين اظهارنظرتان را درك نمي كنم.« يا »ترجيح مي دهم درباره اين مسائل حضورا بحث 

كنيم زيرا به نظر مي رسد ايده هاي مان مخالف هم هستند.«
با وجود اين، اگر اين قلدري ها به آزارهاي زباني، تهديد، تحقير يا ارعاب منجر شــدند، بايد آن را به 
عنوان شرايط اضطراري محسوب كنيد و اين مساله را با مدير تان )و يا در صورت لزوم، با مدير منابع 

انساني شركت( در ميان بگذاريد. 
فرقي ندارد كجا كار مي كنيد، حتما حداقل يك نفر وجود دارد كه با كارهايش عصباني و ديوانه تان 
كند، بنابراين نفس عميقي بكشيد و پيش از اينكه در محل كارتان از پا درآييد، اين توصيه ها را 

انجام دهيد. 
كاركردن با افرادي كه بتوانيد به راحتي رابطه دوستانه اي با آنها داشته باشيد، آرزوي هر كارمندي 
است. مطمئنم همه شما اكنون ســرتان را به نشــانه تاييد تكان مي دهيد ولي متاسفانه هميشه 
وضعيت اينگونه نيست زيرا شما مي توانيد دوستان تان را خودتان انتخاب كنيد 
ولي درباره همكاران تان اين توانايي وجود ندارد و با وجود اينكه شــايد برخي  
همكاران تان آنقدر خوب باشند كه تبديل به دوستان هميشگي تان شوند، 
افرادي هم هستند كه آنقدر وحشتناكند كه ديوانه تان مي كنند. به 
من اعتماد كنيد، مطمئن هستم شما هم حداقل يكي دو نفر از اين 
آدم ها را در محل كارتان داريد؛ به خاطر همين روش هاي بي عيب 
و نقصي براي رويارويی با چندگونه رايج همكاران آزاردهنده 

پيدا كرده ام كه آنها را در اختيارتان مي گذارم. 

آزاردهندهترينآدمهايمحلكارتان

ارزش ادراكي محصول 
به عنوان يك مزيت رقابتي

وقتــي از ارزش محصول يا خدمت ســخن به 
ميان مي آيد، معمولا همه به ياد قيمت و ارزش 
پولي محصول مي افتند. اين كه در نهايت همه 
 چيز با »پول« ســنجيده مي شود، درست است 
اما تمامي ارزش محصــول يا خدمت با اين نگاه 
نمايان نمي شود. چه بســيارند محصولاتي كه 
حتي با قيمت بسيار پايين خريداري نمي يابند 
و چه اندك  هســتند محصولاتي كه هر قيمتي 
داشــته باشــند، صفي طولاني براي خريد آنها 
ايجاد مي شود. به نظر مي رسد در اين ميان حلقه 

مفقودی وجود دارد. 
پاســخ اين است  كه مشــتري براي محصول يا 
خدمت ما جــدا از ارزش پولــي آن ارزش هاي 
ديگري نيز قائل است. درحقيقت مشتري براي 
خريد كردن، تنها براســاس قيمــت يا ارزش 
پولي تصميم نمي گيرد؛ اگرچــه اين عامل، در 
تصميم نهايي مشتري بسيار كليدي است اما چه 
عوامل ديگري در تصميم نهايي مشتري درباره 

ارزشمندي محصول يا خدمت موثرند؟
نگاه سيستماتيك به تصميم مشتري براي خريد 
مي تواند ما را به ســوي پاســخ صحيح هدايت 
كند. انســان ها داراي ويژگي هاي شــخصيتي، 
تجربيات، اولويت ها و نيازهاي متفاوتي هستند. 
اين تفاوت هاي فردي همگــي ـ چه به صورت 
آگاهانه و چه به صورت ناآگاهانه ـ روي تصميم 

نهايي مشتري براي خريد تاثيرگذارند. 
اما تمام ماجرا هم اين نيست. تصميم گيري تنها 
براســاس اطلاعات دروني صورت نمي گيرد و 
نيازمند داده هايي اســت كه از محيط به انسان 
منتقل مي شوند. به دليل محدوديت هاي حواس 
ادراكي بشر، هر فردي در مواجهه با يك پديده 
)كــه در اينجا يك محصول يا خدمت اســت(، 
برداشت متفاوتي با ديگري خواهد داشت. البته 
۸۰ درصد اين برداشــت ها با يكديگر يكســان  

هستند. 
از نگاه استراتژيك،  برداشت مشتري از »ارزش« 
محصول يا خدمت را »ارزش ادراكي« مي گوييم. 
ارزش ادراكي از هر 2 عامل منطق و احســاس 

تشكيل شده است.

كالبدشكافي كسب وكار  مهارت 

يكي از بخش هاي معمولا ثابت تمام مصاحبه ها زماني است كه در آخر مصاحبه به ما 
براي بيان نكات تكميلي يا پرسيدن سوالات مان داده مي شود. پيشنهاد شده در اين 
بخش سوالاتي پرسيده شود كه مصاحبه گر متوجه  اطلاعات و علاقه ما به سازمان آنها 

سوالات كليدي را با هم مرور مي كنيم: شود. در اينجا اين 
۱- چرا فلان كار را كرديد؟ قبلا درباره سازمان آنقدر 
خوب تحقيق كرده باشيد كه بتوانيد درباره برخي 
اقدامات كلان سازمان سوال بپرسيد. مثلا: 
من جايي رفته بــودم در مصاحبه  از آنها 
درباره پروژه بسيار بزرگي كه يك شركت 
زيرمجموعه شان گرفته بود سوال كردم، آنها 
هم تعجب كردند و متعاقبش كلي بحث جالب 

پيش آمد.
2- شــما خودتان چه تجربه اي در اين 

سازمان داشتيد؟ چه چيزي در كاركردن براي اين سازمان شما را خشنود كرده است؟ 
اين سوال باعث ايجاد صميميت مي شود. ديدم كه مي گويم.

۳- من در محل كار قبلي ام فلان تجربه را داشــته ام يا به همان مفهوم ابزاری را ياد 
گرفته ام يا چيزي شبيه به اين ها. دوست داريد براي شما هم تعريفش كنم؟

۴- كار من اينجا چيست؟ قرار است روي چه نوع پروژه هايي كار كنم؟ مي توانيد براي 
من مثال هايي بزنيد؟

۵- اين موقعيت شــغلي چگونه ايجاد شــده است؟ آيا ســازمان درحال توسعه و 
بزرگ شدن است؟ يا متصدي اين شغل سازمان را ترك كرده است؟ 

۶- آينده اين سازمان چگونه است؟ 2 سال آينده اين سازمان قرار است كجا باشد؟ چه 
محصولي به بازار بدهد؟ به چه حوزه هاي جديدي وارد شود؟ و مانند اين ها. 

۷- معيار انتخاب مصاحبه  گر چيست؟ كانديداي ايده آل از نظر شما چه ويژگي هايي 
دارد؟ فرض كنيد 2 كانديدا داريم با ســطح دانش و مهارت و تجربه يكسان. بر چه 

اساسي يكي را انتخاب مي كنيد؟

سوالاتي كه بايد در مصاحبه شغلي بپرسيم

عوامل دروني موثر بر كارآفرين شدن
وقتی كه زمان انتخاب شغل فرا مي رســد، معمولا و عموما نخستين و آخرين 
انتخاب همه ما كاركردن براي ديگران است. در بهترين حالت به هر دري مي زنيم 
تا بتوانيم جايي مشغول كار شــويم و در بدترين حالت گوشه اي مي نشينيم تا 
كسي براي مان كاري كند و به جايي معرفي شويم. گزينه انتخاب راه انداختن 
يك كسب وكار براي خودمان گزينه اي نيست كه به اين راحتي ها به ذهن مان 
برسد. »ما كه پول و سرمايه و ارتباطات نداريم. هيچ كس هم كه ما را نمي شناسد؛ 
بنابراين هر چقدر هم ايده مان عالي باشد، به هيچ نتيجه اي نخواهيم رسيد.« و 
طبيعتا چنين تفكري اين نكته كليدي را از ياد ما مي برد كه تقريبا هيچ كدام از 
صاحبان برندهاي بزرگ خارجي و حتی داخلي هم از ابتدا سرمايه و ارتباطات و 
شهرت نداشتند، بلكه با ايده عالي شان و البته تلاش و ريسك پذيري  توانستند 
»نداشته ها« را تبديل به »داشته ها« كنند. اين نكته كليدي، اصلي ترين تفاوت 
تمامي كارآفرينان موفق با افرادي اســت كه به كارمنــدي براي ديگران اكتفا 
كرده اند. جالب است كه تمام اين عوامل نيروهايي دروني هستند كه بايد توسط 

خود فرد كشف شوند. 

نگاه سوم


